
CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

CRABV 55 COM 688 

 

CRABV 55 COM 688 

CHAMBRE DES REPRÉSENTANTS  

DE BELGIQUE 

BELGISCHE KAMER VAN  

VOLKSVERTEGENWOORDIGERS 

COMPTE RENDU ANALYTIQUE BEKNOPT VERSLAG 

COMMISSION DE LA DÉFENSE NATIONALE COMMISSIE VOOR LANDSVERDEDIGING 

Mercredi Woensdag 

09-02-2022 09-02-2022 

Matin Voormiddag 

  

 

 

 



 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
N-VA Nieuw-Vlaamse Alliantie 

Ecolo-Groen Ecologistes Confédérés pour  l’organisation de luttes originales – Groen 

PS Parti Socialiste 

VB Vlaams Belang 

MR Mouvement Réformateur 

CD&V Christen-Democratisch en Vlaams 

PVDA-PTB Partij van de Arbeid van België – Parti du Travail de Belgique 

Open Vld Open Vlaamse Liberalen en Democraten 

Vooruit  Vooruit 

cdH centre démocrate Humaniste 

DéFI Démocrate Fédéraliste Indépendant 

INDEP-ONAFH Indépendant - Onafhankelijk 

 

Abréviations dans la numérotation des publications : Afkortingen bij de nummering van de publicaties : 

DOC 55 0000/000  Document parlementaire de la 55
e
 législature, suivi du n° de 

base et du n° consécutif 

DOC 55 0000/000  Parlementair stuk van de 55
e
 zittingsperiode + basisnummer en 

volgnummer 

QRVA Questions et Réponses écrites QRVA Schriftelijke Vragen en Antwoorden 

CRIV Version provisoire du Compte Rendu Intégral CRIV Voorlopige versie van het Integraal Verslag 

CRABV Compte Rendu Analytique CRABV Beknopt Verslag 

CRIV Compte Rendu Intégral, avec, à gauche, le compte rendu 

intégral définitif et, à droite, le compte rendu analytique traduit 

des interventions (avec les annexes) 

CRIV Integraal Verslag, met links het definitieve integraal verslag en 

rechts het vertaalde beknopt verslag van de toespraken (met 

de bijlagen) 

PLEN Séance plénière PLEN Plenum 

COM Réunion de commission COM Commissievergadering 

MOT Motions déposées en conclusion d’interpellations (papier beige) MOT Moties tot besluit van interpellaties (op beigekleurig papier) 

 

Publications officielles éditées par la Chambre des représentants 

Commandes : 

Place de la Nation 2 

1008 Bruxelles 

Tél. : 02/ 549 81 60 

Fax : 02/549 82 74 

www.lachambre.be 

e-mail : publications@lachambre.be 

Officiële publicaties, uitgegeven door de Kamer van volksvertegenwoordigers 

Bestellingen : 

Natieplein 2 

1008 Brussel 

Tel. : 02/ 549 81 60 

Fax : 02/549 82 74 

www.dekamer.be 

e-mail : publicaties@dekamer.be 



CRABV 55 COM 688 09/02/2022  

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

i 

 

 

SOMMAIRE  INHOUD  

    
Echange de vues sur la Vision stratégique et 

questions jointes de 
1 Gedachtewisseling over de Strategische Visie en 

toegevoegde vragen van 
1 

    
- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "La Vision stratégique" (55024329C) 
1 - Theo Francken aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De Strategische Visie" 

(55024329C) 

1 

    
- Peter Buysrogge à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "La Vision stratégique" (55024330C) 
1 - Peter Buysrogge aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De Strategische Visie" 

(55024330C) 

1 

    
- Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "La Vision stratégique et les investissements 

prévus à la Défense" (55024376C) 

1 - Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De Strategische Visie en de 

geplande investeringen bij Defensie" 

(55024376C) 

1 

    
- Maria Vindevoghel à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "L'augmentation du budget de la 

Défense et l'aide à la Nation" (55024506C) 

1 - Maria Vindevoghel aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De verhoging van het budget 

voor Defensie en de hulp aan de Natie" 

(55024506C) 

1 

    
- Raoul Hedebouw à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "L'augmentation du budget de la 

Défense" (55024680C) 

1 - Raoul Hedebouw aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De verhoging van het budget van 

Defensie" (55024680C) 

1 

    
- Nabil Boukili à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"L’augmentation du budget de la Défense" 

(55024681C) 

1 - Nabil Boukili aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De verhoging van het budget van Defensie" 

(55024681C) 

1 

Orateurs: Ludivine Dedonder, ministre de la 

Défense, Annick Ponthier, Steven De Vuyst, 

Guillaume Defossé, André Flahaut, Denis 

Ducarme, Jasper Pillen, Kris Verduyckt, 

Peter Buysrogge, Kattrin Jadin, Christophe 

Lacroix 

 Sprekers: Ludivine Dedonder, minister van 

Defensie, Annick Ponthier, Steven De Vuyst, 

Guillaume Defossé, André Flahaut, Denis 

Ducarme, Jasper Pillen, Kris Verduyckt, 

Peter Buysrogge, Kattrin Jadin, Christophe 

Lacroix 

 

    
Question de Kattrin Jadin à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "Le projet d’un hub hospitalier en 

2030" (55024581C) 

22 Vraag van Kattrin Jadin aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De plannen voor een 

ziekenhuishub in 2030" (55024581C) 

22 

Orateurs: Kattrin Jadin, Ludivine Dedonder, 

ministre de la Défense 
 Sprekers: Kattrin Jadin, Ludivine Dedonder, 

minister van Defensie 
 

    
Questions jointes de 23 Samengevoegde vragen van 23 
    
- Kattrin Jadin à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"Le déploiement de militaires dans les maisons de 

soins" (55024178C) 

23 - Kattrin Jadin aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "Het inzetten van militairen in 

verzorgingstehuizen" (55024178C) 

23 

    
- Guillaume Defossé à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "L'impact d'omicron sur la Défense" 

(55024351C) 

23 - Guillaume Defossé aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De impact van de omikronvariant 

op Defensie" (55024351C) 

23 

    
- Peter Buysrogge à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "L'incidence du coronavirus sur la disponibilité 

à la Défense" (55024489C) 

23 - Peter Buysrogge aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De impact van corona op de 

beschikbaarheid bij Defensie" (55024489C) 

23 

    
- Nawal Farih à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"Le déploiement de militaires dans les maisons de 

repos et de soins et dans les hôpitaux" 

23 - Nawal Farih aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De inzet van militairen in woonzorgcentra en 

ziekenhuizen" (55024623C) 

23 



 09/02/2022 CRABV 55 COM 688 

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

ii 

(55024623C) 

Orateurs: Kattrin Jadin, Guillaume Defossé, 

Peter Buysrogge, Ludivine Dedonder, 

ministre de la Défense 

 Sprekers: Kattrin Jadin, Guillaume Defossé, 

Peter Buysrogge, Ludivine Dedonder, 

minister van Defensie 

 

    
Question de Jasper Pillen à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "La commande de camions chez 

DAF" (55024243C) 

26 Vraag van Jasper Pillen aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De bestelling van trucks bij DAF" 

(55024243C) 

26 

Orateurs: Jasper Pillen, Ludivine Dedonder, 

ministre de la Défense 
 Sprekers: Jasper Pillen, Ludivine Dedonder, 

minister van Defensie 
 

    
Questions jointes de 26 Samengevoegde vragen van 26 
    
- Jasper Pillen à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"L'accusation portée contre la France par le Mali 

concernant son espace aérien" (55024244C) 

26 - Jasper Pillen aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De Malinese beschuldiging ten aanzien van 

Frankrijk over zijn luchtruim" (55024244C) 

26 

    
- Guillaume Defossé à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "L'espace aérien du Mali" 

(55024345C) 

26 - Guillaume Defossé aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Het Malinese luchtruim" 

(55024345C) 

26 

Orateurs: Jasper Pillen, Guillaume Defossé, 

Ludivine Dedonder, ministre de la Défense 
 Sprekers: Jasper Pillen, Guillaume Defossé, 

Ludivine Dedonder, minister van Defensie 
 

    
Question de Jasper Pillen à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "Le port d'uniformes militaires" 

(55024246C) 

28 Vraag van Jasper Pillen aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Het dragen van militaire 

uniformen" (55024246C) 

28 

Orateurs: Jasper Pillen, Ludivine Dedonder, 

ministre de la Défense 
 Sprekers: Jasper Pillen, Ludivine Dedonder, 

minister van Defensie 
 

    
Questions jointes de 29 Samengevoegde vragen van 29 
    
- Samuel Cogolati à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "Les systèmes de vidéosurveillance de nos 

bases militaires en Belgique et à l'étranger" 

(55024270C) 

29 - Samuel Cogolati aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De bewakingscamerasystemen 

op onze militaire bases in België en in het 

buitenland" (55024270C) 

29 

    
- Samuel Cogolati à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "Les caméras Dahua et Hikvision sur les sites 

de la Défense" (55024589C) 

29 - Samuel Cogolati aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De bewakingscamera's van de 

merken Dahua en Hikvision op sites van 

Defensie" (55024589C) 

29 

    
- Koen Metsu à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"Les infrastructures critiques et les bâtiments 

équipés de caméras chinoises" (55024755C) 

29 - Koen Metsu aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De kritieke infrastructuren en gebouwen die 

uitgerust zijn met Chinese camera’s" 

(55024755C) 

29 

    
- Jasper Pillen à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"Les réseaux de caméras à la Défense" 

(55025092C) 

29 - Jasper Pillen aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De cameranetwerken bij Defensie" 

(55025092C) 

29 

Orateurs: Samuel Cogolati, Jasper Pillen, 

Koen Metsu, Ludivine Dedonder, ministre de 

la Défense 

 Sprekers: Samuel Cogolati, Jasper Pillen, 

Koen Metsu, Ludivine Dedonder, minister 

van Defensie 

 

    
Question de Kris Verduyckt à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "Les répercussions de la 

cyberattaque sur le logiciel de paiement des 

salaires" (55024357C) 

32 Vraag van Kris Verduyckt aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De gevolgen van de cyberaanval 

voor de loonsoftware" (55024357C) 

32 

Orateurs: Kris Verduyckt, Ludivine 

Dedonder, ministre de la Défense 
 Sprekers: Kris Verduyckt, Ludivine 

Dedonder, minister van Defensie 
 

    
Questions jointes de 32 Samengevoegde vragen van 32 
    



CRABV 55 COM 688 09/02/2022  

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

iii 

- Kris Verduyckt à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "L'établissement ou l'actualisation des cadres 

de valeurs et de normes" (55024358C) 

32 - Kris Verduyckt aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Het opstellen of actualiseren van 

waarden- en normenkaders" (55024358C) 

32 

    
- Guillaume Defossé à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "Le plan de gestion de la diversité" 

(55024525C) 

32 - Guillaume Defossé aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Het plan van aanpak inzake 

diversiteit" (55024525C) 

32 

Orateurs: Kris Verduyckt, Guillaume 

Defossé, Ludivine Dedonder, ministre de la 

Défense 

 Sprekers: Kris Verduyckt, Guillaume 

Defossé, Ludivine Dedonder, minister van 

Defensie 

 

    
Question de Jasper Pillen à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "Les décorations pour l'opération 

Red Kite" (55024414C) 

34 Vraag van Jasper Pillen aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De onderscheidingen voor 

Red Kite" (55024414C) 

34 

Orateurs: Jasper Pillen, Ludivine Dedonder, 

ministre de la Défense 
 Sprekers: Jasper Pillen, Ludivine Dedonder, 

minister van Defensie 
 

    
Question de Kris Verduyckt à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "Le principe de non-recours en 

premier" (55024461C) 

35 Vraag van Kris Verduyckt aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "No first use" (55024461C) 
35 

Orateurs: Kris Verduyckt, Ludivine 

Dedonder, ministre de la Défense 
 Sprekers: Kris Verduyckt, Ludivine 

Dedonder, minister van Defensie 
 

    
Question de Peter Buysrogge à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "Le communiqué du 

CHOD concernant les informations sensibles" 

(55024480C) 

35 Vraag van Peter Buysrogge aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "Het communiqué van 

de CHOD over gevoelige informatie" (55024480C) 

35 

Orateurs: Peter Buysrogge, Ludivine 

Dedonder, ministre de la Défense 
 Sprekers: Peter Buysrogge, Ludivine 

Dedonder, minister van Defensie 
 

    
Question de Peter Buysrogge à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "La vaccination d'enfants 

par la Défense" (55024481C) 

37 Vraag van Peter Buysrogge aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De vaccinatie van 

kinderen door Defensie" (55024481C) 

37 

Orateurs: Peter Buysrogge, Ludivine 

Dedonder, ministre de la Défense 
 Sprekers: Peter Buysrogge, Ludivine 

Dedonder, minister van Defensie 
 

    
Questions jointes de 37 Samengevoegde vragen van 37 
    
- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "Le coup d'État au Burkina Faso" 

(55024488C) 

37 - Theo Francken aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De staatsgreep in Burkina Faso" 

(55024488C) 

37 

    
- Guillaume Defossé à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "Le coup d'État au Burkina Faso et 

l'entraînement des forces armées burkinabè par la 

Belgique" (55024518C) 

37 - Guillaume Defossé aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De staatsgreep in Burkina Faso 

en de training van de Burkinese troepen door 

België" (55024518C) 

37 

Orateurs: Guillaume Defossé, Ludivine 

Dedonder, ministre de la Défense 
 Sprekers: Guillaume Defossé, Ludivine 

Dedonder, minister van Defensie 
 

    
Questions jointes de 39 Samengevoegde vragen van 39 
    
- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "Le site Gunfire Brasschaat" (55024491C) 
39 - Theo Francken aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De Gunfire Brasschaat" 

(55024491C) 

39 

    
- Ellen Samyn à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"Le site Gunfire Brasschaat" (55024643C) 
39 - Ellen Samyn aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De Gunfire Brasschaat" (55024643C) 
39 

Orateurs: Ellen Samyn, Ludivine Dedonder, 

ministre de la Défense 
 Sprekers: Ellen Samyn, Ludivine Dedonder, 

minister van Defensie 
 





CRABV 55 COM 688 09/02/2022  

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

1 

 

 

 

COMMISSION DE LA DÉFENSE 
NATIONALE 

COMMISSIE VOOR 
LANDSVERDEDIGING 

 

du 

 

MERCREDI 09 FÉVRIER 2022 

 

Matin 

 

______ 

 

 

van 

 

WOENSDAG 09 FEBRUARI 2022 

 

Voormiddag 

 

______ 

 

 

 

 

La réunion publique de commission est ouverte à 

9 h 05 par M. Peter Buysrogge, président. 

 

 

Le texte en italiques est un résumé de la question 

préalablement déposée. 

 

De openbare commissievergadering wordt geopend 

om 9.05 uur en voorgezeten door de heer Peter 

Buysrogge. 

 

De cursieve tekst is een samenvatting van de tekst 

die de vraagsteller vooraf heeft ingediend. 

 

01 Echange de vues sur la Vision stratégique et 

questions jointes de 

- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "La Vision stratégique" (55024329C) 

- Peter Buysrogge à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "La Vision stratégique" (55024330C) 

- Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "La Vision stratégique et les investissements 

prévus à la Défense" (55024376C) 

- Maria Vindevoghel à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "L'augmentation du budget de la 

Défense et l'aide à la Nation" (55024506C) 

- Raoul Hedebouw à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "L'augmentation du budget de la 

Défense" (55024680C) 

- Nabil Boukili à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"L’augmentation du budget de la Défense" 

(55024681C) 

 

01 Gedachtewisseling over de Strategische Visie 

en toegevoegde vragen van 

- Theo Francken aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De Strategische Visie" 

(55024329C) 

- Peter Buysrogge aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De Strategische Visie" 

(55024330C) 

- Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De Strategische Visie en de 

geplande investeringen bij Defensie" (55024376C) 

- Maria Vindevoghel aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De verhoging van het budget 

voor Defensie en de hulp aan de Natie" 

(55024506C) 

- Raoul Hedebouw aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De verhoging van het budget 

van Defensie" (55024680C) 

- Nabil Boukili aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De verhoging van het budget van Defensie" 

(55024681C) 

 

Le président: La ministre commencera par un 

briefing. Puis les commissaires auront la parole. 

Les groupes qui ont déposé des questions seront 

prioritaires.  

 

La ministre m'a communiqué qu'un accord 

budgétaire avait, certes, été passé mais que le 

document dans lequel la Vision stratégique et la loi 

de programmation militaire sont développées, fait 

encore l'objet de discussions au sein du 

gouvernement. C'est la raison pour laquelle je n'ai 

De voorzitter: De minister zal eerst een briefing 

geven. Daarna komen de leden aan het woord, 

waarbij de fracties die vragen hebben ingediend, 

voorrang krijgen. 

 

De minister heeft mij meegedeeld dat er weliswaar 

een budgettaire afspraak is gemaakt, maar dat het 

document waarin de Strategische Visie en de 

militaire programmeringswet verder wordt 

uitgewerkt, nog het voorwerp uitmaakt van 

besprekingen in de regering. Daarom heb ik dat nog 



 09/02/2022 CRABV 55 COM 688 

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

2 

pas encore pu adresser ce document aux 

commissaires.  

 

niet kunnen bezorgen aan de commissieleden. 

 

01.01  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Comme convenu dans l'accord de 

gouvernement, j'ai préparé une actualisation de la 

Vision stratégique pour la Défense à l'horizon 2030 

ainsi qu'une loi-programme militaire. L'objectif que 

nous poursuivons avec cette loi est de faire 

coïncider les investissements dans de nouvelles 

capacités avec la Vision stratégique rebaptisée Plan 

STAR, ce qui signifie: Security, Technology, 

Ambition & Resilience. Ce plan trace les contours 

de la Défense sur les plans du personnel, de 

l'infrastructure, du matériel, de la formation et de 

l'apprentissage.  

 

01.01 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Zoals overeengekomen in het regeerakkoord heb ik 

een actualisering van de Strategische Visie voor 

Defensie tegen 2030 en een militaire 

programmawet voorbereid. Met die wet willen we de 

investeringen in nieuwe capaciteiten laten 

aansluiten bij de Strategische Visie, omgedoopt tot 

STAR-plan. Dit staat voor: Security, Technology, 

Ambition & Resilience. Het plan tekent de contouren 

van Defensie uit op het vlak van personeel, 

infrastructuur, materieel, opleiding en training. 

 

(En français) La Vision stratégique et la loi de 

programmation militaire sont des bases solides 

assurant une continuité nécessaire pour la Défense. 

Cependant, l'environnement sécuritaire a changé 

depuis 2014, avec la vague d'attentats qui a frappé 

l'Europe, l'attitude menaçante de pays tiers, 

l'augmentation des menaces hybrides et des 

cyberattaques, les effets du réchauffement 

climatique mais aussi ceux de la crise sanitaire 

mondiale.  

 

(Frans) De Strategische Visie en de wet inzake de 

militaire programmering zijn stevige grondslagen die 

de continuïteit waarborgen die Defensie nodig heeft. 

De veiligheidsomgeving is evenwel veranderd sinds 

2014, met de golf van aanslagen in Europa, de 

dreigende houding van derde landen, de toename 

van hybride dreigingen en cyberaanvallen, de 

gevolgen van de klimaatopwarming, maar ook die 

van de mondiale gezondheidscrisis. 

 

(En néerlandais) En décembre 2020, j'ai demandé 

au professeur Tanguy Struye de Swielande et au 

colonel, breveté d'état-major Eric Kalaizic de créer 

un comité stratégique composé de dix universitaires 

actifs dans le domaine de la sécurité au sens large. 

Le 31 mai, ce comité m'a adressé une analyse 

corrigée de notre environnement de sécurité, 

assortie de recommandations pour l'édification de la 

capacité. Grâce à ce travail et aux discussions dans 

votre commission, j'ai pu achever la rédaction de 

lignes directrices pour la Défense. Ces lignes 

directrices ont été définies in fine par le 

gouvernement et l'état-major.  

 

(Nederlands) In december 2020 heb ik 

professor Tanguy Struye de Swielande en 

kolonel stafbrevethouder Eric Kalajzic gevraagd een 

strategisch comité op te richten dat is samengesteld 

uit tien academici die actief zijn in het brede 

veiligheidsdomein. Dat comité heeft mij op 31 mei 

een bijgewerkte analyse van onze 

veiligheidsomgeving bezorgd, met aanbevelingen 

voor de capaciteitsopbouw. Dankzij dit werk en de 

gesprekken in deze commissie heb ik richtlijnen 

voor Defensie kunnen voltooien, die uiteindelijk 

werden gedefinieerd door de regering en de staf. 

 

(En français) En juillet, le Conseil des ministres a 

approuvé les dix grands principes directeurs qui 

articulent le processus d'actualisation. Ces derniers 

mois, l'actualisation de la vision stratégique et de la 

loi de programmation militaire ont fait l'objet d'un 

travail intense.  

 

(Frans) In juli heeft de ministerraad de tien grote 

basisprincipes waarop het actualiseringsproces 

berust, goedgekeurd. De jongste maanden werd er 

hard gewerkt aan de actualisering van de 

strategische visie en van de wet houdende de 

militaire programmering.  

 

(En néerlandais) Lors du Conseil des ministres du 

28 janvier, un accord portant sur la trajectoire 

budgétaire générale pour le Plan STAR et 

l'actualisation de la loi-programme a été conclu. En 

fonction de ce périmètre, les tableaux de capacité 

sont actuellement adaptés dans la loi-programme. 

Ensuite, nous voulons faire approuver la loi-

programme par le Conseil des ministres le plus vite 

possible de façon à pouvoir la présenter au 

(Nederlands) Op de ministerraad van 28 januari is 

een akkoord gesloten over het algemene 

budgettaire traject voor het STAR-plan en de 

actualisering van de programmawet. Op basis van 

die krijtlijnen worden momenteel de 

capaciteitstabellen in de programmawet aangepast. 

Vervolgens willen we de programmawet zo snel 

mogelijk laten goedkeuren door de ministerraad, 

om ze, na advies van de Raad van State, te kunnen 
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Parlement après avis du Conseil d'État.  

 

voorleggen aan het Parlement. 

 

(En français) Je ne peux donner de détails sur les 

lignes capacitaires du Plan STAR avant la validation 

des tableaux annexés à la loi de programmation 

actualisée. Les lignes de force de la vision 

stratégique actualisée se traduiront par un équilibre 

entre les investissements matériels majeurs, 

l'infrastructure, le personnel, la formation et les 

opérations. La vision stratégique de 2016 était 

surtout axée sur le matériel et les systèmes d'armes 

alors qu'aujourd'hui, le manque de personnel pèse 

davantage sur l'exécution des missions de la 

Défense.  

 

(Frans) Ik kan geen details geven over de 

capaciteitslijnen in het STAR-plan vóór de 

goedkeuring van de tabellen in bijlage bij de 

geactualiseerde programmeringswet. De 

krachtlijnen van de geactualiseerde strategische 

visie zullen zich vertalen in een evenwicht tussen de 

grote materiële investeringen, de infrastructuur, het 

personeel, de opleiding en de operaties. De 

strategische visie 2016 stoelde vooral op het 

materieel en het wapentuig, terwijl het 

personeelstekort thans een grotere impact heeft op 

de uitvoering van de Defensie-opdrachten. 

 

(En néerlandais) En exécution de mon exposé 

d'orientation politique, nous poursuivons l'édification 

du capital humain de la Défense et nous voulons 

améliorer le bien-être du personnel de la Défense. Il 

s'agit là de conditions essentielles pour préparer le 

département aux défis d'aujourd'hui. 

 

(Nederlands) In uitvoering van mijn 

beleidsverklaring bouwen we het menselijk kapitaal 

van Defensie verder op en willen we het welzijn van 

het defensiepersoneel verbeteren. Dat zijn immers 

essentiële voorwaarden om het departement voor te 

bereiden op de uitdagingen van vandaag. 

 

(En français) Avec le plan POP, présenté en 

février 2021, j'ai mis fin au sous-investissement 

dans le personnel, et amorcé le rattrapage 

nécessaire. Ce plan, qui combine des mesures 

d'attractivité, de recrutement et de fidélisation, vise 

une situation en personnel pérenne.  

 

(Frans) Met het POP-plan, dat in februari 2021 

voorgesteld werd, heb ik de onderinvestering in het 

personeel een halt toegeroepen en de 

noodzakelijke inhaalbeweging ingezet. Dat plan, dat 

een combinatie vormt van maatregelen om een 

loopbaan bij Defensie aantrekkelijker te maken en 

personeel aan te trekken en te binden, is gericht op 

een bestendige personeelssituatie. 

 

(En néerlandais) Ce plan d'action doit être 

synonyme de grand pas en avant pour le personnel. 

Dans le Plan STAR et la loi-programme militaire, un 

chapitre important est également consacré à la 

politique du personnel et à la diversité au sein du 

département.  

 

(Nederlands) Dit actieplan moet een grote stap 

voorwaarts betekenen voor het personeel. Ook in 

het STAR-plan en de militaire programmawet wordt 

een belangrijk hoofdstuk gewijd aan het 

personeelsbeleid en de diversiteit binnen het 

departement. 

 

(En français) Le recrutement ambitieux de 

2 500 militaires/an sera maintenu jusqu'en 2030. 

C'est indispensable, avec la formation continue, 

pour une Défense effective, mais aussi pour pallier 

les nombreux départs à la retraite et l'importante 

attrition. J'ai hérité, en 2020, d'un département 

comptant 25 000 collaborateurs, civils compris. Ils 

étaient 27 600 début 2021 et seront plus de 

29 000 en 2030.  

 

(Frans) Het ambitieuze streefdoel inzake de 

rekrutering van 2.500 militairen per jaar wordt 

gehandhaafd tot 2030. Dat is nodig, samen met 

bijscholingsprogramma's, voor een doelmatige 

Defensie, maar ook om de grote uitstroom door 

pensioneringen en het grote personeelsverloop te 

ondervangen. In 2020 erfde ik een departement met 

25.000 medewerkers, met inbegrip van het 

burgerpersoneel. Begin 2021 waren dat er 27.600, 

en in 2030 zullen we de kaap van de 29.000 gerond 

hebben. 

 

(En néerlandais) Les mesures qui ont été prises 

pour renforcer le pouvoir d'attraction de la Défense 

ont été abordées précédemment dans mon exposé 

d'orientation politique et dans ma note de politique 

générale et elles seront évidemment intégrées dans 

le Plan STAR.  

 

J'attire notamment votre attention sur l'activation de 

(Nederlands) De maatregelen die werden genomen 

om de aantrekkingskracht van Defensie te 

versterken, kwamen eerder aan bod in mijn 

beleidsverklaring en beleidsnota en ze zullen 

uiteraard ook in het STAR-plan worden opgenomen. 

 

 

Ik wijs onder meer op de activering van diensten 



 09/02/2022 CRABV 55 COM 688 

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

4 

services d'utilité collective, la poursuite dans 

l'enseignement secondaire flamand de formations à 

des métiers dans le secteur de la sécurité et le 

lancement d'une discipline pédagogique spécifique 

en Communauté française. Des stages de 

découverte pour les jeunes ainsi que d'autres 

initiatives visant à stimuler leur intérêt pour les 

métiers à caractère STEM sont également au 

programme.  

 

voor collectief nut, de voortzetting in het Vlaamse 

secundair onderwijs van opleidingen voor jobs in de 

veiligheidssector en de lancering van een specifieke 

onderwijsrichting in de Franse Gemeenschap. Ook 

zijn er ontdekkingsstages voor jongeren en nog 

andere initiatieven om de interesse van jongeren 

voor STEM-beroepen te stimuleren. 

 

(En français) Pour renforcer l'attractivité du 

département, la revalorisation salariale, effective 

cette année, est essentielle. De plus, je viens 

d'introduire dans le plan POP des chèques-repas 

de 6 euros/jour de service normal presté pour les 

militaires, à partir du 1er novembre. Nous suivons de 

près le dossier du personnel civil qui relève de la 

ministre de la Fonction publique. 

 

(Frans) Om de aantrekkelijkheid van het 

departement te vergroten is de loonsverhoging, die 

dit jaar effectief zal worden doorgevoerd, van 

essentieel belang. Bovendien heb ik in het kader 

van het POP-plan maaltijdcheques voor een bedrag 

van 6 euro per normaal gepresteerde werkdag voor 

de militairen ingevoerd, met ingang van 

1 november. Wij volgen het dossier van het 

burgerpersoneel dat onder de bevoegdheid van de 

minister van Ambtenarenzaken valt op de voet. 

 

(En néerlandais) Une infrastructure moderne et 

adaptée ainsi qu'une meilleure répartition 

géographique des casernes militaires contribueront 

également à accroître l'attractivité de la Défense de 

par leur effet direct sur le bien-être au travail et sur 

le meilleur équilibre entre la vie professionnelle et la 

vie privée. Telle est l'essence du Plan Casernes.  

 

Ce plan se démarque de la Vision stratégique 

actuelle et de la centralisation initiée dans la foulée. 

J'ai l'intention de prévoir une implantation plus 

équilibrée des unités sur l'ensemble du territoire. 

Nous construirons de nouvelles infrastructures et 

procéderons à des rénovations profondes. Pour la 

première fois depuis 30 ans, nous construirons 

2 nouvelles casernes.  

 

(Nederlands) Moderne en aangepaste infrastructuur 

en een betere geografische spreiding van de 

militaire kwartieren dragen ook bij tot een grotere 

aantrekkingskracht door de directe impact op het 

welzijn op het werk en op het beste evenwicht 

tussen werk en privéleven. Dit is de essentie van 

het Kwartierplan. 

 

Dit plan wijkt af van de huidige Strategische Visie 

en van de centralisatie die daarmee was ingezet. Ik 

wil de eenheden evenwichtiger inplanten op het 

grondgebied. Wij zullen nieuwe infrastructuur 

bouwen en ingrijpende renovaties uitvoeren. Wij 

bouwen voor het eerst in 30 jaar 2 nieuwe 

kwartieren. 

 

(En français) Les quartiers du futur seront implantés 

dans des zones à faible présence militaire. Ils 

renforceront notre place dans la structure 

socioéconomique locale et généreront des 

collaborations en ressources humaines, et 

recherche et développement avec des acteurs 

civils. Nous souhaitons généraliser ce projet à tout 

le territoire.  

 

(Frans) De kwartieren van de toekomst zullen 

worden gevestigd in gebieden met geringe militaire 

aanwezigheid. Ze zullen bijdragen tot de versterking 

van onze plaats in het plaatselijk sociaal-

economisch weefsel en tot de totstandkoming van 

samenwerkingsverbanden op het vlak van human 

ressources en onderzoek en ontwikkeling met 

civiele actoren. We willen dit project tot het hele 

grondgebied uitbreiden. 

 

(En néerlandais) Avec le Plan STAR, je souhaite 

poursuivre et concrétiser plus avant le travail que 

nous avons déjà commencé avec le département. 

La Défense doit avec fierté défendre sa plus-value 

liée à sa capacité d'organisation de promotion 

sociale et de formation.  

 

(Nederlands) Met het STAR-plan wil ik het werk dat 

wij met het departement reeds zijn begonnen, 

voortzetten en verder concretiseren. Defensie moet 

met trots een meerwaarde ontlenen aan haar 

capaciteit als organisatie voor sociale promotie en 

opleiding. 

 

(En français) Le Plan STAR promeut l'ancrage de la 

Défense dans la société notamment en 

réinvestissant dans les écoles et les centres de 

(Frans) Het STAR-plan bevordert de verankering 

van Defensie in de samenleving, met name doordat 

er opnieuw geïnvesteerd wordt in de scholen en 
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formation de la Défense, en supprimant la condition 

de diplôme préalable à l'emploi à la Défense, en 

augmentant les promotions internes et en 

renforçant la coopération avec le VDAB, Actiris et le 

Forem.  

 

opleidingscentra van Defensie, doordat kandidaten 

voorafgaand aan een baan bij Defensie niet langer 

over een diploma hoeven te beschikken, doordat de 

mogelijkheden voor interne promotie toenemen en 

doordat de samenwerking met de VDAB, Actiris en 

Forem versterkt wordt.   

 

(En néerlandais) A terme, la Défense doit disposer 

d'une capacité suffisante afin de pouvoir réagir aux 

nouveaux défis contemporains, y compris sur son 

propre territoire et afin de pouvoir maîtriser les 

crises et les conflits de demain.  

 

(Nederlands) Defensie moet op termijn over 

voldoende capaciteit beschikken om op nieuwe 

hedendaagse uitdagingen te kunnen reageren, ook 

op het eigen grondgebied, en om de crisissen en 

conflicten van morgen te kunnen beheersen. 

 

(En français) Pour y parvenir, le Conseil des 

ministres a approuvé, le 28 janvier, une trajectoire 

budgétaire croissante atteignant 1,54 % du PIB, soit 

6,9 milliards d'euros en 2030. Cette trajectoire est 

basée sur les besoins exprimés dans le Plan STAR. 

Le budget atteint couvrira les investissements 

capacitaires (10,2 milliards), mais aussi l'enveloppe 

de base comprenant le fonctionnement, dont 

l'entretien des nouvelles capacités et les coûts de 

personnel. 

 

(Frans) Te dien einde keurde de ministerraad op 

28 januari een begrotingstraject in stijgende lijn 

goed, tot 1,54 % van het bbp, d.i. 6,9 miljard euro in 

2030. Dat traject is gebaseerd op de behoeften in 

het STAR-plan. Die begroting zal de investeringen 

in de capaciteit dekken (10,2 miljard), maar ook de 

basisenveloppe omvatten met de 

werkingsmiddelen, onder meer voor het 

onderhouden van de nieuwe capaciteit en de 

personeelskosten. 

 

(En néerlandais) Dans le Plan STAR, il entre dans 

mes intentions de mettre l'accent sur la résilience 

de la Défense au moyen de capacités duales. Les 

tâches de la Défense concernent tant l'aide à la 

Nation que la participation à des opérations de 

défense collective, de gestion de crises ou 

d'évacuation de ressortissants belges. Nous 

attachons de l'importance à l'acquisition de 

capacités pour les théâtres d'opération à l'étranger 

et pour soutenir des capacités civiles quand 

d'autres services en font la demande et que les 

moyens sont disponibles.  

 

(Nederlands) In het STAR-plan wil ik de focus 

leggen op de veerkracht van Defensie door middel 

van duale capaciteiten. De taken van Defensie 

betreffen evenzeer hulp aan de natie als deelname 

aan operaties van collectieve verdediging en aan 

crisisbeheersingsoperaties of evacuatieoperaties 

van onderdanen. We hechten belang aan het 

verwerven van capaciteiten voor buitenlandse 

operatiegebieden en ter ondersteuning van 

burgerlijke capaciteiten wanneer andere diensten 

daarom vragen en de middelen beschikbaar zijn. 

 

(En français) Parmi ces capacités duales, citons le 

hub médical 2030, qui comprendra un nouvel 

hôpital de crise et établira des partenariats avec des 

centres de recherche et des hôpitaux, universitaires 

et civils. Par ailleurs, les inondations de juillet 

démontrent l'urgence de réinvestir dans le génie et 

la logistique, dont les moyens renforcés pourront 

être déployés en cas de catastrophe naturelle, mais 

aussi dans le cadre de la crise sanitaire. 

 

(Frans) Een voorbeeld van die duale capaciteit is de 

medische hub 2030, die een nieuw crisishospitaal 

zal herbergen en partnerschappen zal aangaan met 

onderzoekscentra en universitaire en civiele 

ziekenhuizen. Voorts hebben de overstromingen 

van juli aangetoond dat er dringend opnieuw 

geïnvesteerd moet worden in genie en logistiek, 

waarvan de verhoogde slagvaardigheid ingezet kan 

worden bij natuurrampen, maar ook in het kader 

van de gezondheidscrisis. 

 

(En néerlandais) Joint Support Hub, un centre 

logistique, sera développé afin d'améliorer la 

rapidité d'engagement et la mobilité de la Défense. 

Des moyens seront disponibles afin de prêter main-

forte aux services de secours et des nouvelles 

capacités de transport seront édifiées en vue 

d'opérations humanitaires.  

 

(Nederlands) Joint Support Hub, een logistiek 

knooppunt, zal ontwikkeld worden om de 

inzetsnelheid en de mobiliteit van Defensie te 

verbeteren. Er zullen middelen beschikbaar zijn om 

de hulpdiensten bij te staan en er worden nieuwe 

transportcapaciteiten uitgebouwd met het oog op 

humanitaire operaties. 

 

(En français) Nous investirons aussi dans le cyber 

et le renseignement, y compris dans des drones 

(Frans) We zullen ook in het cyberdomein en in het 

inlichtingenwerk investeren, en daarbij ook in niet-
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non armés. Une information fiable et son partage 

seront toujours la clé de notre sécurité. Cela 

concerne autant les troupes en opération, nos 

infrastructures critiques, que l'ensemble de la 

population. Le SGRS sera renforcé par la création 

dès la fin 2022 d'un cybercommandement au sein 

du service. 

 

 

On prendra aussi des mesures de protection contre 

les attaques aériennes, notamment de drones. 

Actuellement, notre pays, qui accueille de 

nombreuses organisations internationales, ne 

dispose pas de telles capacités de protection.  

 

bewapende drones. Het beschikken over en delen 

van betrouwbare informatie zal immers altijd de 

sluitsteen van onze veiligheid vormen. Het gaat 

daarbij evenzeer over onze troepen op missie en 

onze vitale infrastructuur als over de hele bevolking. 

De ADIV zal versterkt worden middels de oprichting 

van een cybercommando binnen de dienst vanaf 

eind 2022.  

 

We nemen ook beschermingsmaatregelen tegen 

luchtaanvallen, meer bepaald door drones. 

Momenteel beschikt ons land, waar er heel wat 

internationale organisaties gevestigd zijn, niet over 

zo een beschermingscapaciteit.  

 

(En néerlandais) Un autre élément du Plan STAR 

consiste à poursuivre un double objectif: réduire les 

émissions de gaz à effet de serre par des 

installations militaires et atteindre la neutralité 

carbone d'ici 2040.  

 

(Nederlands) Een ander element van het STAR-

plan is om de uitstoot van broeikasgassen door 

militaire installaties te verminderen en om CO2-

neutraliteit te bereiken tegen 2040. 

 

(En français) Le département protégera et 

améliorera la biodiversité des ses sites, 

conformément à la stratégie nationale pour la 

biodiversité, et en collaboration avec les agences 

régionales.  

 

Par ailleurs, via le Plan STAR, la Défense 

redeviendra un partenaire du monde économique et 

académique. Des coopérations en matière de 

recherche et technologies et de R&D contribueront 

au rayonnement de nos entreprises et à la création 

d'emplois dans le secteur de la défense 

européenne.  

 

Dans ce cadre, le Plan STAR donnera naissance à 

la Defense Industry and Research Strategy (DIRS), 

qui consolidera notre base industrielle et 

technologique de défense et contribuera à la profiler 

comme un partenaire technologique fiable pour la 

réalisation d'une autonomie stratégique 

européenne. Notre base industrielle contribuera à 

son tour à la construction d'une base équivalente au 

niveau européen. 

 

(Frans) Het departement zal conform de nationale 

strategie inzake biodiversiteit en in samenwerking 

met de gewestelijke agentschappen de biodiversiteit 

van zijn sites beschermen en verbeteren.  

 

 

Bovendien zal Defensie via het STAR-plan opnieuw 

een partner van de economische en academische 

wereld worden. Samenwerking op het gebied van 

onderzoek en technologie en O&O zal tot het 

prestige van onze bedrijven en het scheppen van 

banen in de Europese defensiesector bijdragen.  

 

 

In dat kader zal het STAR-plan de aanzet vormen 

tot de Defense Industry and Research Strategy 

(DIRS), die onze industriële en technologische 

basis van Defensie zal consolideren en ertoe zal 

bijdragen dat die zich als een betrouwbare 

technologische partner voor de verwezenlijking van 

Europese strategische autonomie profileert. Onze 

industriële basis zal op haar beurt bijdragen tot de 

opbouw van een gelijkwaardige basis op Europees 

niveau. 

 

(En néerlandais) Le Plan STAR permettra un 

ancrage cohérent de capacités avec celles de nos 

partenaires européens et internationaux privilégiés. 

Ainsi, il soutiendra une politique de défense 

européenne.  

 

(Nederlands) Het STAR-plan maakt een coherente 

verankering van capaciteiten mogelijk met die van 

onze bevoorrechte Europese en internationale 

partners. Het ondersteunt op die manier een 

Europees defensiebeleid. 

 

(En français) À ce titre, on créera un bataillon de 

reconnaissance belgo-luxembourgeois et on 

poursuivra la coopération entre les marines belge et 

néeerlandaise, et avec la France pour la capacité 

motorisée. 

 

(Frans) Daarvoor zullen we een Belgisch-

Luxemburgs verkenningsbataljon oprichten en de 

samenwerking tussen de Belgische en de 

Nederlandse marine voortzetten, evenals de 

samenwerking met Frankrijk voor de 

gemotoriseerde capaciteit.  
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Une nouvelle loi de programmation militaire bientôt 

présentée au Conseil des ministres intégrera le 

Plan STAR. 

 

 

Het STAR-plan zal deel uitmaken van een nieuwe 

wet houdende de militaire programmatie, die weldra 

aan de ministerraad voorgelegd zal worden.  

 

(En néerlandais) Avec le Plan STAR, nous voulons 

garantir la sécurité pour chacun – y compris nos 

partenaires et alliés stratégiques – en redonnant au 

département une place au cœur de la nation et 

dans les cœurs des citoyens.  

 

(Nederlands) Met het STAR-plan willen we de 

veiligheid waarborgen voor iedereen – inclusief 

onze strategische partners en bondgenoten – door 

het departement weer een plaats te geven in het 

hart van de natie en in de harten van de burgers. 

 

01.02  Annick Ponthier (VB): Etant donné que la 

loi de programmation militaire n'a pas encore été 

approuvée définitivement, nous ne pouvons 

débattre aujourd'hui que des grandes lignes du Plan 

STAR. À ce sujet, j'avais déposé aussi une série de 

questions écrites dont certaines sont restées sans 

réponse à ce jour.  

 

01.02  Annick Ponthier (VB): Aangezien de 

programmeringswet nog niet definitief is 

goedgekeurd, kunnen we vandaag alleen in grote 

lijnen over het STAR-plan discussiëren. Ik had 

hierover ook een aantal schriftelijke vragen 

ingediend, die nog niet allemaal zijn beantwoord. 

 

Nous saluons sans réserve les plans ambitieux de 

la ministre mais nous souhaitons néanmoins 

formulé certaines observations critiques.  

 

La ministre appliquera aussi à son département les 

économies linéaires imposées mais elle n'a pas 

encore précisé la manière dont elle entend réaliser 

concrètement ces économies.  

 

Nous déplorons que sous la pression d'Ecolo-Groen 

et de Vooruit, la ministre ait dû renoncer à son 

ambition initiale d'augmenter les efforts pour la 

Défense jusqu'à 1,6 % du PIB. Alors que nos alliés 

de l'OTAN investissent aujourd'hui en moyenne plus 

de 1,7 % de leur PIB dans la défense, nous 

sommes à la traîne avec une ambition revue à la 

baisse d'à peine 1,54 %. Or la ministre avait 

annoncé précédemment dans sa note de politique 

générale qu'elle voulait combler son retard par 

rapport aux autres alliés de l'OTAN.  

 

Nous saluons les investissements dans le matériel 

et le personnel mais comment ces investissements 

seront-ils concrètement réalisés? L'objectif 

poursuivi par la ministre est-il de procéder à 

davantage d'achats sur le marché européen et de 

soutenir notre propre industrie de défense? Si nous 

effectuions le plus grand nombre possible d'achats 

auprès de nos partenaires européens, nous 

pourrions par la même occasion servir nos intérêts 

dans le domaine de la sécurité à long terme.  

 

Wij juichen de ambitieuze plannen van de minister 

zeker toe, maar we hebben ook een aantal kritische 

bemerkingen. 

 

De minister zal ook op haar departement de 

opgelegde lineaire besparingen toepassen, maar ze 

heeft nog niet verduidelijkt hoe ze die besparingen 

concreet wil realiseren. 

 

We betreuren dat de minister haar aanvankelijke 

ambitie om de inspanningen voor Defensie op te 

trekken tot 1,6 % van het bbp onder druk van Ecolo-

Groen en Vooruit heeft moeten laten varen. Terwijl 

onze NAVO-bondgenoten nu gemiddeld meer dan 

1,7 % van hun bbp in defensie investeren, blijven wij 

achter met een bijgestelde ambitie van amper 

1,54 %. Nochtans kondigde de minister eerder in 

haar beleidsnota aan dat ze de NAVO-bondgenoten 

wou bijbenen. 

 

 

Wij juichen toe dat er geïnvesteerd wordt in 

materieel en personeel, maar hoe zullen die 

investeringen concreet worden ingevuld? Is het de 

bedoeling om meer aan te kopen op de Europese 

markt en om onze eigen defensie-industrie te 

ondersteunen? Met zoveel mogelijk aankopen bij 

Europese partners kunnen we onze 

veiligheidsbelangen ook op lange termijn dienen. 

 

La Défense va investir dans des drones mais ils ne 

seront pas armés. Nous le déplorons car des 

drones ayant une capacité offensive constitueront 

une composante majeure des futurs conflits. Toutes 

les grandes puissances investissent dans des 

drones armés. L'utilisation de drones non armés 

serait soi-disant plus éthique mais nous concédons 

Defensie gaat investeren in drones, maar die zullen 

niet bewapend worden. Dat betreuren wij, 

aangezien drones met een offensieve capaciteit een 

belangrijk onderdeel zullen worden van de 

toekomstige oorlogsvoering. Alle grootmachten 

investeren daarin. Het gebruik van onbewapende 

drones zou zogenaamd ethischer zijn, maar 
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ainsi une avance à nos adversaires, ce qui présente 

essentiellement un danger pour notre sécurité 

nationale et européenne.  

 

Nous soutenons l'objectif visant à accroître d'ici 

2030 les effectifs jusqu'à 29 000 hommes. Mais 

pour cela, il faudra fournir plus d'efforts que 

simplement attirer de nouvelles recrues. 

Aujourd'hui, nous constatons en effet que les 

nouvelles recrues s'empressent de quitter l'armée. 

Une augmentation salariale ne suffira pas. De 

nombreux militaires espèrent pouvoir partir en 

mission à l'étranger, par goût de l'aventure. 

Aujourd'hui toutefois, par rapport à nos effectifs, il y 

a très peu de militaires actifs en opération. Nous 

pourrions contribuer davantage à des opérations 

militaires sensées avec des objectifs clairs et une 

stratégie de sortie.  

 

daardoor gunnen we onze vijanden wel een 

voorsprong en dat is vooral gevaarlijk voor onze 

nationale en Europese veiligheid. 

 

Wij steunen de doelstelling om het 

personeelsbestand tegen 2030 op te trekken tot 

29.000 manschappen. Daarvoor zullen echter meer 

inspanningen nodig zijn dan louter rekruten 

aantrekken. We zien immers vandaag dat jonge 

rekruten opnieuw snel vertrekken. Een 

loonsverhoging zal niet volstaan. Veel militairen 

hopen op buitenlandse missie te kunnen 

vertrekken, uit zin voor avontuur. In verhouding tot 

ons personeelsbestand zijn er vandaag echter heel 

weinig militairen actief in operaties. We zouden 

meer kunnen bijdragen aan zinvolle militaire 

operaties met duidelijke doelstellingen en een 

exitstrategie.  

 

D'ici à la fin de cette année, une composante cyber 

devrait voir le jour. C'est une évolution positive et 

nécessaire mais comment la ministre s'y prendra-t-

elle pour recruter du personnel informatique 

compétent? Avec le niveau actuel des salaires à la 

Défense et le mode actuel de recrutement à 

l'armée, il sera très difficile de concurrencer le 

marché privé.  

 

Nous n'adhérons pas à la vision de la ministre selon 

laquelle l'aide à la nation fait partie du cœur de 

métier de la Défense. Ces dernières années, la 

Défense a fourni à cet égard de précieuses 

contributions, mais là ne réside pas sa vraie 

vocation.  

 

Bref, nous apportons notre soutien aux ambitions 

de la ministre mais la mise en œuvre précise et le 

financement exact de ses plans restent flous à nos 

yeux. Il faut espérer que ça ne soit pas too little, too 

late car je ne puis me départir de l'impression que 

nous enclenchons la marche avant tout en tirant le 

frein à main.  

 

Tegen eind 2022 zou er een cybercomponent 

moeten komen. Dat is positief en noodzakelijk, 

maar hoe zal de minister die component met 

bekwaam IT-personeel bevolken? Met het huidige 

loon en de huidige manier van rekruteren zal men 

heel moeilijk kunnen concurreren met de 

privémarkt.  

 

 

Wij gaan niet akkoord met de visie van de minister 

dat hulp aan de natie een kerntaak van Defensie is. 

Defensie heeft de afgelopen jaren in dat opzicht 

waardevolle bijdragen geleverd, maar dat is niet 

haar kerntaak. 

 

 

Kortom, wij steunen de ambities van de minister, 

maar de precieze uitvoering en financiering van de 

plannen blijft onduidelijk. Hopelijk is het niet too litte, 

too late, want ik blijf met het gevoel achter dat we 

steeds met de handrem op werken.  

 

01.03  Steven De Vuyst (PVDA-PTB): Ce plan 

contient une vision unilatérale de certaines 

menaces et de certains défis. Tous les défis 

n'appellent toutefois pas des solutions militaires. 

Nous trouvons que le gouvernement investit trop 

dans la capacité militaire offensive. L'armée belge a 

joué un rôle de pionnier dans les opérations de 

déminage, mais, apparemment, nous allons à 

présent acheter également des mines. Pourquoi 

diable? 

 

Durant la législature précédente, les partis 

écologistes et sociaux-démocrates ont mené un 

combat contre la loi-programme de 2017, qu'ils 

considéraient comme un chèque en blanc pour 

01.03  Steven De Vuyst (PVDA-PTB): Dit plan 

bevat een eenzijdige visie op bepaalde 

bedreigingen en uitdagingen. Niet alle uitdagingen 

vereisen echter militaire oplossingen. Wij vinden dat 

de regering te veel investeert in offensieve militaire 

capaciteit. Het Belgisch leger heeft een pioniersrol 

gespeeld in ontmijningsoperaties, maar nu gaan we 

blijkbaar ook al mijnen aankopen. Waarom in 

godsnaam?  

 

 

De groene en sociaaldemocratische partijen 

hebben tijdens vorige regeerperiode een strijd 

gevoerd tegen de programmawet van 2017, die zij 

beschouwden als een blanco cheque om in 
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investir dans la Défense. Le gouvernement actuel 

entend toutefois réaliser des investissements d'une 

ampleur sans précédent. Au cours de la législature 

précédente, on entendait encore dire que les 

investissements militaires contrastaient avec le 

manque d'investissements pour répondre aux 

besoins sociaux. Cela vaut aujourd'hui plus que 

jamais. Alors qu'il a fallu trois semaines au 

gouvernement pour offrir une aumône à nos 

concitoyens afin d'alléger leur facture énergétique, 

la ministre déclare à présent triomphalement qu'un 

consensus politique a été trouvé pour consacrer 

10 milliards d'euros à la Défense d'ici 2030. Nous 

savons maintenant où se situent les priorités du 

gouvernement. 

 

Defensie te investeren. De huidige regering wil 

echter nog meer investeren dan ooit tevoren. In de 

vorige regeerperiode luidde het nog dat de militaire 

investeringen in contrast stonden met het uitblijven 

van investeringen om de sociale noden te lenigen. 

Dat geldt nu meer dan ooit. De regering heeft er 

drie weken over moeten doen om de mensen een 

aalmoes te schenken om hun energiefactuur te 

verlichten en net nu verklaart de minister 

triomfantelijk dat er een politieke consensus is om 

tegen 2030 10 miljard euro aan Defensie te 

besteden. Het moge ondertussen duidelijk zijn waar 

de prioriteiten van de regering liggen. 

 

Nous ne sommes pas opposés au plan POP, ni à 

une hausse des salaires ou à une amélioration du 

statut des militaires. En revanche, voir que nous 

adhérons sans sourciller à la logique de l'OTAN et 

que nous participons à des investissements dans 

une capacité militaire offensive nous dérange. Nous 

voulons jouer les bons élèves dans la classe de 

l'OTAN alors que cette alliance est responsable de 

plus de la moitié des dépenses militaires dans le 

monde. Le petit pays qu'est la Belgique ne devrait 

pas chercher à participer à cette course à 

l'armement contre des ennemis stratégiques 

autoproclamés. 

 

Wij zijn niet tegen het POP-plan, tegen een 

salarisverhoging of tegen een verbetering van het 

statuut van de militairen. Wij hebben er wel een 

probleem mee dat we zomaar deel uitmaken van de 

logica van de NAVO en van investeringen in de 

offensieve militaire capaciteit. We willen per se een 

brave leerling in de NAVO-klas zijn, terwijl de NAVO 

verantwoordelijk is voor meer dan de helft van alle 

militaire uitgaven in de wereld. Het kleine België 

moet toch niet willen meedoen met deze 

bewapeningswedloop tegen zelfverklaarde 

strategische vijanden? 

 

Pourtant, la participation à des opérations militaires 

sous la houlette des États-Unis ne nous a pas 

encore apporté grand-chose. Il suffit de penser à la 

Libye et à l'Afghanistan. Comme l'armée belge doit 

constamment faire des efforts sur de multiples 

plans pour satisfaire l'OTAN, elle ne peut hélas plus 

assumer sa mission principale d'aide à la nation. 

Nous avons encore pu le constater lors des 

inondations du mois d'août. Le Plan STAR n'y 

consacre qu'un seul paragraphe, alors que le PTB 

estime que l'aide à la nation devrait être la priorité 

numéro 1.  

 

Quelle sera la part relative des investissements? Le 

recrutement de 5 000 militaires supplémentaires 

sera-t-il comptabilisé dans les frais de 

fonctionnement? Il s'agira dès lors de coûts 

annuels. Ont-ils déjà été budgétisés? Sur les 

10,2 milliards d'euros, combien seront-ils consacrés 

au dual use et combien à la capacité militaire 

défensive? Cette nouvelle composante cyber 

sera-t-elle également utilisée de manière offensive? 

 

Nochtans heeft de deelname aan militaire 

avonturen onder de regie van de VS ons nog niet 

veel opgeleverd, denk maar aan Libië en 

Afghanistan. Doordat het Belgische leger constant 

belast wordt met allerlei inspanningen die door de 

NAVO worden opgelegd, kan het helaas niet 

voldoen aan zijn kerntaak, met name hulp aan de 

natie. Wij hebben dat nog gezien bij de 

overstromingen in augustus. In het STAR-plan 

wordt hier slechts één paragraaf aan gewijd, terwijl 

hulp aan de natie voor de PVDA dé prioriteit moet 

zijn.  

 

Wat zal het relatieve aandeel zijn van de 

investeringen? Zal de aanwerving van 5.000 extra 

militairen worden ondergebracht in de 

werkingskosten? Dat gaat dan over jaarlijkse 

kosten? Zijn die al begroot? Hoeveel van de 

10,2 miljard euro zal besteed worden aan dual use 

en hoeveel aan de defensieve militaire capaciteit? 

Zal die nieuwe cybercomponent ook offensief 

worden ingezet? 

 

01.04  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Il s'agit 

d'un point d'étape. Des discussions sont toujours en 

cours. Ce débat peut alimenter les réflexions du 

gouvernement et nous préparer pour le document 

définitif. Les montants sont importants. Alors que 

01.04  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): U heeft 

de huidige stand van zaken geschetst. Er zijn nog 

besprekingen aan de gang. Dit debat kan input 

leveren voor de beraadslagingen in de regering en 

ons voorbereiden op het definitieve document. Het 
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nous sommes dans une crise sanitaire, 

économique et sociale, nous devons faire face à 

des décennies de désinvestissement dans la 

Défense. Il faut rénover les infrastructures et les 

mettre aux normes afin de réduire les émissions de 

CO2. La revalorisation salariale du personnel est 

également une priorité que nous soutenons. 

 

 

Il faut renforcer les capacités duales et médicales 

mais aussi celles des hélicoptères et du cyber. Avec 

la crise climatique ou sanitaire, nous aurons 

malheureusement souvent besoin de la Défense et 

de son matériel pour aider la population. 

Néanmoins, la plupart des crises actuelles 

nécessitent des réponses axées sur la prévention, 

qui ne sont pas militaires. Il faut donc s'assurer que 

l'augmentation du budget de la Défense ne mette 

pas en péril ceux des départements qui travaillent 

sur leurs causes, comme les Affaires étrangères, la 

Coopération au développement ou le Climat.  

 

gaat over aanzienlijke bedragen. Terwijl we ons in 

een pandemie en een economische en sociale 

crisis bevinden, moeten we onder ogen zien dat er 

decennialang veel te weinig geïnvesteerd werd in 

Defensie. De infrastructuur moet gerenoveerd 

worden en aangepast aan de normen om de CO2-

uitstoot te verminderen. De loonsverhoging voor het 

personeel is ook een prioriteit die we steunen. 

 

De duale en medische capaciteit moet uitgebreid 

worden, maar ook die van de helikopters en de 

cybercomponent. Door de klimaatcrisis en de 

pandemie maken hebben we Defensie en haar 

materieel helaas vaak nodig om de bevolking te 

helpen. De meeste crises van vandaag vereisen 

echter op preventie gerichte oplossingen, die niet 

militair zijn. Er moet dus voor gezorgd worden dat 

de verhoging van het Defensiebudget niet ten koste 

gaat van de departementen die werken op de 

oorzaken van die crises, zoals Buitenlandse Zaken, 

Ontwikkelingssamenwerking en Klimaat.  

 

01.05  André Flahaut (PS): Il s'agit de la première 

étape d'un travail de longue haleine. Après la 

présentation d'une réflexion stratégique, les 

décisions prises en concertation avec les états-

majors ont mené à ce plan à la fois volontariste, 

prudent et équilibré, qui corrige certaines 

orientations du passé. La priorité donnée à l'humain 

est une nécessité de toute entreprise. L'attention 

portée à la situation pécuniaire mais aussi 

l'accompagnement des militaires et de leur famille 

est donc une reconnaissance bienvenue. 

 

 

Le plan actualise les activités existantes et ajoute le 

cyber dans une vision d'avenir.  

 

01.05  André Flahaut (PS): Dit is de eerste fase 

van een werk van lange adem. Na de presentatie 

van een strategische reflectie werden er in 

samenspraak met de staven beslissingen genomen 

die tot dit plan geleid hebben, dat voluntaristisch, 

voorzichtig en evenwichtig is en waarmee bepaalde 

beleidsbeslissingen uit het verleden worden 

bijgestuurd. De mens staat centraal en dat moet bij 

elk onderneming zo zijn. De aandacht voor de 

wedden, maar ook de begeleiding van de militairen 

en hun gezinsleden is dan ook een welkome 

erkenning.  

 

Via dit plan worden de bestaande activiteiten 

gemoderniseerd en krijgt de cyberdimensie een 

plaats in een toekomstvisie. 

 

Les engagements de participation sont respectés à 

leur juste mesure, sans répondre aux exigences de 

"toujours plus" de dépenses, formulées par le grand 

allié de l'OTAN. Ce qui importe, c'est de dépenser 

mieux, en mutualisant les gros achats au niveau 

européen.  

 

 

Pour répondre aux défis, les départements doivent 

être dotés correctement, tant en personnel qu'en 

matériel. Les inondations qu'on a connues en 

attestent. Les mêmes personnes qui critiquaient 

l'absence de la Défense, alors qu'elle était très 

présente, critiquent aujourd'hui l'augmentation des 

budgets.  

 

 

Pendant des années, la Défense a été négligée. 

Aujourd'hui, on rééquilibre les choses dans un 

De deelnameverbintenissen worden in gepaste 

mate nageleefd, zonder in te gaan op de eisen van 

de grote bondgenoot van de NAVO, die steeds 

meer verlangt. Het is belangrijk om op een 

oordeelkundigere manier geld uit te geven, door 

bijvoorbeeld de grote aankopen gezamenlijk op het 

Europese niveau te doen.  

 

Om het hoofd te bieden aan de uitdagingen moeten 

er voor de departementen voldoende personele en 

materiële middelen uitgetrokken worden. De 

recente overstromingen vormen daar het beste 

bewijs van. Dezelfde personen die zich kritisch 

uitgelaten hebben over de afwezigheid van 

Defensie, terwijl ze zeer aanwezig was, bekritiseren 

vandaag de verhoging van de middelen. 

 

Defensie werd jarenlang verwaarloosd. Vandaag 

wordt een en ander opnieuw in evenwicht gebracht 



CRABV 55 COM 688 09/02/2022  

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

11 

ensemble cohérent. Au sein du gouvernement, la 

ministre de la Défense a su défendre le budget et 

les priorités du département. 

 

in een coherent geheel. De minister van Defensie 

heeft binnen de regering de middelen en de 

prioriteiten van haar departement weten te 

verdedigen.  

 

01.06  Denis Ducarme (MR): Je suis fatigué 

d'entendre certains collègues Ecolo parler du 

désinvestissement dans la Défense qui aurait eu 

lieu avant leur arrivée au gouvernement. Je 

transmettrai le tableau des désinvestissements 

opérés sous la législature précédente au président 

de la commission, afin que nous puissions renvoyer 

au travail effectué avec la N-VA, l'Open Vld et le 

CD&V. 

 

01.06  Denis Ducarme (MR): Ik ben het beu dat 

bepaalde collega's van Ecolo blijven gewagen van 

besparingen op Defensie in de periode vóór zij deel 

uitmaakten van de regering. Ik zal de tabel met de 

besparingen die tijdens de vorige legislatuur 

doorgevoerd werden aan de commissievoorzitter 

overmaken, zodat we voortaan systematisch 

kunnen verwijzen naar het werk dat we met de 

N-VA, de Open Vld en de CD&V indertijd geleverd 

hebben. 

 

La ministre Dedonder fait un excellent travail et 

nous pouvons estimer modestement que notre 

participation à l'investissement dans la Défense 

sous la législature précédente était aussi du bon 

travail.  

 

Vous parlez d'un investissement de 10,2 milliards 

d'euros pour le matériel. Je pense qu'il y a là plus 

que du matériel. Qu'en est-il? 

 

 

Quand j'entends le PTB dire qu'on devrait dépenser 

ailleurs, je réponds que notre fort engagement 

socioéconomique en faveur du personnel garantit 

l'attractivité de la Défense. La ministre va 

revaloriser les salaires. Chers collègues du PTB, 

vous ne voulez pas augmenter le salaire et assurer 

les pensions des militaires? Madame la ministre, 

garantissez-vous que l'accord du 28 janvier intègre 

l'incidence budgétaire de la revalorisation salariale 

sur les pensions?  

 

Minister Dedonder levert uitstekend werk en we 

kunnen met enige bescheidenheid zeggen dat onze 

bijdrage tot de investeringen bij Defensie tijdens de 

vorige legislatuur ook puik werk was. 

 

 

U hebt het over een investering van 

10,2 miljard euro in materieel. Ik neem aan dat we 

het dan niet enkel en alleen over materieel hebben. 

Hoe zit dat precies?  

 

Wanneer ik de PVDA hoor zeggen dat we de 

middelen anders zouden moeten besteden, is mijn 

antwoord dat ons sterke sociaal-economische 

engagement ten voordele van het personeel een 

garantie is dat een baan bij Defensie aantrekkelijk 

blijft. De minster zal de lonen verhogen. Beste 

collega's van de PVDA, is het ook niet uw ambitie 

om de lonen van de militairen te verhogen en hun 

pensioenen veilig te stellen? Mevrouw de minister, 

garandeert u dat er in het akkoord van 28 januari 

rekening gehouden wordt met de budgettaire 

impact van de loonsverhoging op de pensioenen?  

 

J'aimerais que vous nous présentiez le plus vite 

possible la loi de programmation militaire et la vision 

stratégique dans son ensemble. Cela mettra 

définitivement votre budget sur les rails. Vous avez 

obtenu 1,54 % du PIB et je vous félicite parce que 

ce n'était pas gagné. C'est une belle progression et 

on en a besoin. Même si la Belgique n'est pas une 

va-t-en-guerre, elle doit songer à sa sécurité, en 

particulier dans la situation actuelle, avec 

100 000 soldats russes à la frontière de l'OTAN. 

 

Ik zou willen dat u ons de wet houdende de militaire 

programmering en de strategische visie in haar 

geheel zo spoedig mogelijk presenteert. Zo zal uw 

begroting definitief in kalk en cement zijn. U hebt 

verkregen dat de defensiebegroting wordt 

opgetrokken tot 1,54 % van het bbp, waarvoor mijn 

compliment, want dat was vooraf zeker geen 

gelopen race. Dit is een fikse vooruitgang, en dat 

was ook nodig. Ook al is België geen oorlogszuchtig 

land, ons land moet wel zijn veiligheid 

vooropstellen, zeker in de huidige context, met 

100.000 Russische soldaten aan de buitengrens 

van het NAVO-bondgenootschap. 

 

On sait bien que le PTB est anti-atlantiste et que 

ses amis sont du côté russe. C'est dans cette 

optique qu'il critique tout investissement. 

 

Het is bekend dat de PVDA gekant is tegen het 

Atlantisch bondgenootschap en bevriend is met het 

Russische kamp. Het is tegen die achtergrond dat 

de kritiek van die partij op elke investering moet 
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Nous vous encourageons à vous engager sur un 

timing de loi de programmation militaire et de vision 

stratégique. En attendant, il reste à clarifier les 

10,2 milliards au-delà de l'investissement militaire, 

et l'engagement en matière de pension, car ces 

éléments n'avaient pas été finalisés dans le débat 

budgétaire. 

 

worden gezien.  

 

Wij moedigen u ertoe aan een tijdpad naar voren te 

schuiven voor de wet inzake de militaire 

programmatie en de strategische visie. In 

afwachting daarvan moet er klaarheid worden 

geschapen over de 10,2 miljard, los van de militaire 

investeringen, en over de verbintenissen inzake de 

pensioenen, want die kwesties werden niet 

uitonderhandeld in het kader van de 

begrotingsbesprekingen. 

 

01.07  Jasper Pillen (Open Vld): M. De Vuyst a dit 

au moins une chose exacte: ce gouvernement 

investit beaucoup dans la Défense, certainement 

plus que la coalition suédoise. Au vu des crises qui 

se sont succédé en 2021, on ne peut pas vraiment 

dire que la Défense était au mieux de sa forme. Il 

est dès lors positif que tous les esprits au sein du 

gouvernement aient mûri et qu'on se décide à 

investir réellement. Cela implique d'investir dans le 

personnel, dans des équipements sûrs et dans de 

nouveaux quartiers. Je trouve étrange qu'un parti 

qui prétend s'engager pour les travailleurs ignore 

tout simplement cette dimension sociale. En effet, 

ce Plan STAR est aussi très social, avec des 

investissements non seulement dans les 

équipements de combat, mais aussi dans les 

hommes et les femmes, dans des salaires plus 

élevés et adaptés, dans des chèques repas, etc.  

 

Le comité stratégique avait indiqué que 25 ou 

26 000 hommes étaient bien trop peu et la ministre 

confirme ici qu'il y en aura finalement 29 000.  

 

01.07  Jasper Pillen (Open Vld): De heer De Vuyst 

heeft dan toch één ding juist gezegd: deze regering 

investeert inderdaad heel veel in Defensie, zeker 

meer dan de Zweedse regering. In het licht van de 

crisissen in 2021 kunnen we niet echt zeggen dat 

Defensie in uitstekende doen was. Het is dan ook 

een goede zaak dat alle geesten in de regering 

gerijpt zijn om écht te investeren. Daarbij wordt ook 

geïnvesteerd in mensen, in veilig materiaal en in 

nieuwe kwartieren. Ik vind het raar dat een partij die 

toch zegt zich in te zetten voor de werkmensen, 

zomaar voorbijgaat aan die sociale dimensie. Dit 

STAR-plan is immers ook heel sociaal, met niet 

alleen een investering in gevechtsmateriaal, maar 

ook in mensen, in hogere en bijgestuurde lonen, in 

maaltijdcheques enzovoort.  

 

 

 

Het strategisch comité had gezegd dat 25 of 

26.000 manschappen veel te weinig is en de 

minister bevestigt hier dat het er nu toch 

29.000 zullen zijn.  

 

Par ailleurs, des investissements sont réalisés dans 

le matériel et dans une – très importante – 

cybercapacité. La capacité hélicoptère planifiée est 

très ambitieuse et dans la perspective de la loi-

programme annoncée, j'invite la ministre à s'atteler 

d'emblée à établir une collaboration avec les pays 

voisins. Sur la base des types d'appareils choisis, 

nous pouvons d'ores et déjà collaborer avec des 

pays tels que les Pays-Bas, le Luxembourg et 

l'Allemagne. 

 

Il est positif de développer soi-même la capacité 

pour placer des mines et nous disposons de cette 

capacité et de l'expertise nécessaire. Le précédent 

gouvernement a acheté de nouvelles plates-formes, 

que nous devons équiper pour cette capacité. 

 

Par ailleurs, le gouvernement a donné son feu vert 

pour le renforcement de notre artillerie par des 

systèmes d'artillerie anti-aérienne de 155 mm. 

 

Enfin, en termes de capacité offensive, nous 

Daarnaast wordt geïnvesteerd in materiaal en in – 

heel belangrijke – cybercapaciteit. De geplande 

helikoptercapaciteit is zonder meer ambitieus en 

met het oog op de voorgenomen programmawet, 

vraag ik de minister om meteen werk te maken van 

samenwerking met onze buurlanden. Op basis van 

de gekozen types kunnen we alvast delen met 

landen als Nederland, Luxemburg en Duitsland.  

 

 

 

Het is zeer goed om zelf de capaciteit te 

ontwikkelen om mijnen te leggen, waarvoor we 

beschikken over de nodige capaciteit en expertise. 

De vorige regering heeft nieuwe platformen gekocht 

die we moeten uitrusten voor die capaciteit.  

 

De regering heeft voorts het licht op groen gezet om 

onze artillerie te versterken met 155 mm 

luchtafweergeschut. 

 

Ten slotte moeten we qua offensieve capaciteit 
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devons absolument intégrer plusieurs projets de 

l'UE pour la prochaine génération d'avions de 

combat, même si le F-35 ne sera livré que dans 

quelques années. 

 

absoluut instappen in een aantal EU-projecten voor 

de volgende generatie van gevechtsvliegtuigen, ook 

al wordt de F-35 pas over enkele jaren geleverd.  

 

Je maintiens que nous devons souscrire au projet 

du futur Eurotank, compte tenu également de son 

ancrage industriel. La décision a été prise pour la 

capacité médiane et nous avons organisé notre 

Composante Terre en conséquence. Mais là aussi, 

nous devons rester attentifs aux évolutions 

géopolitiques et stratégiques.  

 

Quant aux drones, il a été décidé qu'ils ne seront 

pas armés, ce que je déplore. Dans le futur, nous 

devrons évoluer vers des drones armés, ce qui est 

techniquement possible.  

 

Le comité stratégique estime que notre présence en 

mer est très importante. Je regrette dès lors que la 

troisième frégate ne soit pas prévue. Quoi qu'il en 

soit, j'espère toutefois que les deux nouvelles 

frégates seront suffisamment armées. 

 

Ik blijf erbij dat moeten intekenen op het project van 

de toekomstige Eurotank, mede gezien de 

industriële verankering. De beslissing is genomen 

voor de mediane capaciteit en daarop hebben wij 

onze Landcomponent georganiseerd. Ook op dat 

vlak moeten wij echter alert blijven voor geopolitieke 

en -strategische ontwikkelingen.  

 

Over de drones is er beslist dat ze niet bewapend 

zullen zijn, wat ik betreur. Op termijn moeten we 

toch evolueren naar een bewapening ervan, wat 

technisch mogelijk is.  

 

Het strategisch comité meent dat onze 

aanwezigheid op zee heel belangrijk is. Ik betreur 

dan ook dat het derde fregat er niet komt, maar 

hoop alleszins dat de twee nieuwe fregatten 

adequaat zullen worden bewapend.  

 

01.08  Kris Verduyckt (Vooruit): La ministre 

investit enfin dans la Défense au lieu de chercher à 

réaliser des économies et à ce titre, elle bénéfice de 

notre confiance. Durant la première année de son 

mandat de ministre, elle a été confrontée à 

plusieurs incidents qui étaient également clairement 

liés au sous-financement du passé. À présent, une 

trajectoire de croissance concrète de 1,54 % du PIB 

a été fixée. Le Vlaams Belang se complaît dans le 

dédain mais la critique est aisée pour qui n'a jamais 

dû assumer la moindre responsabilité politique. 

 

 

 

Nous avons en effet critiqué la loi de 

programmation étant donné qu'elle impliquait des 

investissements trop majoritairement axés sur 

l'armement. À présent, les investissements 

porteront sur un plus grand nombre d'aspects tels 

que les moyens humains, les bâtiments et 

l'équipement. Nous avons déjà montré que ces 

investissements n'entraîneraient pas un bain de 

sang social: pensons aux pensions minimums à 

1 500 euros, aux 4 milliards d'euros 

supplémentaires pour les soins de santé d'ici la fin 

de la législature et à la protection du tarif social 

dans le contexte de la hausse de la facture 

d'énergie. 

 

01.08  Kris Verduyckt (Vooruit): Deze minister 

investeert eindelijk in Defensie in plaats van erop te 

besparen en daarmee heeft ze ons vertrouwen. In 

haar eerste jaar als minister werd ze 

geconfronteerd met een aantal incidenten die 

duidelijk ook te maken hadden met de 

onderfinanciering in het verleden. Er is nu een 

concreet groeipad vastgelegd van 1,54 % van het 

bbp. Het Vlaams Belang komt wel heel 

geringschattend uit de hoek, maar kritiek is o zo 

makkelijk voor wie nooit enige 

beleidsverantwoordelijkheid heeft moeten 

opnemen.  

 

We hadden inderdaad kritiek op de 

programmeringswet omwille van de eenzijdige 

investering in wapens. Nu zal er breder worden 

geïnvesteerd, ook in mensen, gebouwen en 

uitrusting. Wij hebben ondertussen al aangetoond 

dat er geen sprake is van een sociaal kerkhof ten 

gevolge van die investeringen: ik denk dan aan de 

minimumpensioenen op 1.500 euro, 4 miljard euro 

extra voor de zorg tegen het einde van de 

regeerperiode en de bescherming van het sociaal 

tarief in het licht van de stijgende energiefactuur.  

 

Dans la politique de sécurité des dernières années, 

de l'attention a principalement été consacrée aux 

armes et aux portiques de sécurité coûteux dans 

les aéroports, alors qu'il n'a jamais été investi dans 

les ressources humaines. La ministre prend ses 

In het veiligheidsbeleid van de voorbije jaren ging 

vooral veel aandacht naar wapens en dure 

veiligheidspoortjes op luchthavens, terwijl men nooit 

investeerde in mensen. De minister neemt haar 

verantwoordelijkheid om dat wel te doen. Een hoger 
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responsabilités afin de corriger le tir. S'il est vrai 

qu'un salaire plus élevé attirera de nouveaux 

soldats, nous devons également faire en sorte que 

les militaires puissent travailler et vivre dans des 

casernes modernes et disposer de matériel 

adéquat. Nous devons par ailleurs être attentifs à 

leur sécurité sociale et à leur bien-être au sein de 

l'organisation. Les casernes doivent être mieux 

réparties entre les régions. En outre, nous devons 

réduire l'empreinte écologique actuellement trop 

importante de la Défense. 

 

Contrairement au PTB, nous pensons que notre 

Défense deviendra bien plus qu'une machine de 

guerre. Le gouvernement a en effet convenu d'y lier 

également le trajet de croissance pour les 

investissements dans la coopération au 

développement. Dans ce cadre, nous accordons 

une grande importance au double usage (dual use). 

La crise du Covid-19 et les inondations ont 

clairement démontré que nous devons également 

pouvoir compter sur la Défense dans de telles 

circonstances. 

 

loon zal weliswaar nieuwe soldaten aantrekken, 

maar we moeten er ook voor zorgen dat de 

militairen kunnen werken en leven in moderne 

kazernes en met goed materiaal. Wij moeten 

tevens oog hebben voor hun sociale veiligheid en 

hun welzijn in de organisatie. De kazernes moeten 

beter worden gespreid over de regio's. Bovendien 

moeten we de nu te hoge ecologische impact van 

Defensie terugschroeven. 

 

 

 

In tegenstelling tot de PVDA geloven wij dat onze 

Defensie veel meer wordt dan een oorlogsmachine. 

De regering heeft namelijk afgesproken om ook het 

groeipad voor de investeringen in 

ontwikkelingssamenwerking hieraan vast te 

koppelen. Dual use is voor ons in dat verband heel 

belangrijk. De coronacrisis en de overstromingen 

hebben duidelijk gemaakt dat wij ook in die 

omstandigheden moeten kunnen rekenen op 

Defensie.  

 

Nos services de sécurité sont encore bien trop 

cloisonnés dans leur fonctionnement. Nous 

pouvons également modifier cela, car, au final, 

l'armée, la police et les autres services de sécurité 

sont tous au service de la Belgique. C'est pourquoi 

nous ne devons pas abandonner complètement 

l'idée de la machine de guerre, compte tenu de la 

montée des tensions géopolitiques dans le monde 

et des nouvelles menaces telles que le 

réchauffement climatique ou les cyberattaques. 

Cela nécessite également des investissements et, 

avec ces derniers, nous prouvons à nos alliés de 

l'OTAN que la Belgique est un partenaire fiable, 

surtout sachant que le pilier européen au sein de 

l'OTAN doit être renforcé.  

 

Pour toutes ces raisons, nous soutiendrons les 

projets de la ministre. 

 

Onze veiligheidsdiensten werken nog veel te veel 

als eilanden. Ook daarin kunnen we verandering 

brengen, want leger, politie en andere 

veiligheidsdiensten, met z'n allen werken ze 

uiteindelijk voor België. Daarom moeten we de idee 

van de oorlogsmachine niet volledig loslaten, gezien 

de toename van de geopolitieke spanningen in de 

wereld en nieuwe dreigingen als klimaatopwarming 

of cyberaanvallen. Ook dat vergt investeringen en 

daarmee tonen we onze betrouwbaarheid als 

partner voor onze NAVO-bondgenoten, zeker 

gezien de noodzaak van een sterkere Europese 

pijler in de NAVO.  

 

 

 

Om al deze redenen zullen wij de plannen van de 

minister steunen. 

 

01.09  Peter Buysrogge (N-VA): Les priorités 

avancées par la ministre dans son exposé ne 

comprennent guère d'éléments concrets. Il est clair 

que les 10 milliards d'euros supplémentaires qui ont 

été annoncés sont nécessaires. Je voudrais obtenir 

davantage de précisions sur le lien qui sera semble-

t-il établi avec notre coopération au développement. 

Les membres du gouvernement se sont mis 

d'accord sur l'augmentation qu'il était possible 

d'atteindre pour le budget de la Défense alors qu'il 

aurait fallu partir des besoins en termes 

d'opérations et de moyens humains et du plan 

d'investissements nécessaire dans ce contexte. La 

méthode appliquée par le gouvernement fait penser 

à une sorte de marchandage. Selon des 

01.09  Peter Buysrogge (N-VA): In de 

uiteenzetting van de minister hoorde ik wel 

bepaalde klemtonen, maar eigenlijk weinig 

concreets. De aangekondigde 10 miljard euro extra 

is zeker noodzakelijk. Ik kreeg graag meer 

verduidelijking bij de koppeling die naar verluidt 

wordt gemaakt met onze 

ontwikkelingssamenwerking. De regering sprak af 

met hoeveel het Defensiebudget kan worden 

opgetrokken, maar eigenlijk moet men uitgaan van 

de noden inzake inzet en personeelscapaciteit, en 

van het daarmee samenhangende investeringsplan. 

De door de regering gehanteerde werkwijze wekt de 

indruk dat het om een soort koehandel gaat. 

Volgens de pers ging met name Ecolo op de rem 
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informations parues dans la presse, Ecolo, en 

particulier, aurait freiné des quatre fers. L'ancien 

ministre de la Défense, M. Steven Vandeput, avait 

quant à lui élaboré un programme 

d'investissements concret et ciblé. Il nous manque 

aujourd'hui un tel instrument. 

 

staan. Voormalig defensieminister Steven Vandeput 

had wél een concreet en gericht 

investeringsprogramma. Zoiets ontbreekt vandaag.  

 

Il est pitoyable de la part de la ministre d'estimer à 

présent que le précédent gouvernement s'est trop 

focalisé sur les capacités et pas assez sur le 

personnel. Tous les partis pensaient à l'époque qu'il 

s'agissait d'une bonne approche. Nous souscrivons 

en grande partie aux propositions concernant le 

personnel, mais la ministre doit se garder de perdre 

de vue les capacités.  

 

Il existe désormais un Plan STAR. Nous entendons 

dire qu'il y aura des investissements dans la 

capacité des hélicoptères ainsi que dans des 

capacités supplémentaires contre la 

cybercriminalité et qu'il n'y aura pas de drones 

armés. Et malgré tout, la ministre affirme ne 

disposer d'aucun texte, tableau ou document à 

fournir au Parlement. Il doit y avoir un document, 

même s'il n'est pas détaillé. J'invite la ministre à 

nous le transmettre. Cela faciliterait la discussion en 

commission. 

 

Het is flauw dat de minister nu vindt dat er tijdens 

de vorige regeerperiode te veel op de capaciteiten 

werd gefocust en te weinig op het personeel. Alle 

partijen vonden dat toen een goede aanpak. We 

zijn het grotendeels eens met de voorstellen voor 

het personeel, maar de minister mag toch ook de 

capaciteiten niet uit het oog verliezen.  

 

 

Hoewel er nu een STAR-plan is en we vernemen 

dat er onder meer zal worden geïnvesteerd in 

helikoptercapaciteit en in extra capaciteit tegen 

cybercriminaliteit en dat er geen bewapende drones 

komen, zegt de minister dat er geen tekst, tabel of 

document is om aan het Parlement te bezorgen. Er 

moet wel degelijk een document zijn, al is het 

wellicht niet tot in de details uitgewerkt. Ik vraag de 

minister om het ons te bezorgen. Dat zou de 

bespreking in de commissie ten goede komen.  

 

Enfin, nous nous posons des questions sur le 

calendrier. Que veut dire la ministre lorsqu'elle 

affirme qu'elle soumettra la mise à jour de la Vision 

stratégique et de la loi de programmation militaire à 

l'approbation du Parlement dans les meilleurs 

délais? Ces documents devront s'accompagner de 

nombreux dossiers de mise en œuvre. Quel délai 

est nécessaire pour garantir que les plans puissent 

encore être exécutés au cours de la présente 

législature?  

 

La N-VA éprouve de la sympathie pour les hommes 

et les femmes de la Défense. Tout comme la 

ministre, nous espérons que les citoyens en feront 

autant. Nous attendons de la ministre davantage de 

transparence budgétaire à l'égard du Parlement.  

 

Tot slot hebben we vragen bij het tijdpad. Wat 

bedoelt de minister wanneer ze zegt dat ze de 

actualisatie van de Strategische Visie en de militaire 

programmeringswet zo snel mogelijk ter 

goedkeuring aan het Parlement zal voorleggen? 

Daaraan zal een groot aantal dossiers ter uitvoering 

moeten worden gekoppeld. Welk tijdpad is er nodig 

om ervoor te zorgen dat de plannen nog in deze 

bestuursperiode kunnen worden uitgevoerd?  

 

 

De N-VA draagt de mannen en vrouwen van 

Defensie een warm hart toe. We hopen samen met 

de minister dat de burgers Defensie weer in hun 

hart zullen sluiten. Van de minister verwachten we 

dan wel meer budgettaire transparantie ten aanzien 

van het Parlement.  

 

01.10  Kattrin Jadin (MR): La vision stratégique 

prend peu à peu la forme annoncée, avec un 

renforcement du personnel et des investissements 

d'infrastructure. Vous avez gagné une bataille avec 

cette augmentation budgétaire pour faire face aux 

mutations de la Défense d'ici 2030. Pour préserver 

la sécurité, il faudra s'investir davantage dans 

l'OTAN avec nos partenaires européens.  

 

01.10  Kattrin Jadin (MR): Met meer personeel en 

investeringen in de infrastructuur krijgt de 

strategische visie stilaan vorm en sluit ze nauw aan 

bij hetgeen er vooropgesteld werd. U hebt een slag 

gewonnen met die verhoging van het budget die het 

mogelijk maakt de transformatie van Defensie 

tegen 2030 te financieren. Om de veiligheid te 

handhaven zullen we samen met onze Europese 

partners meer in de NAVO moeten investeren. 

 

Vous avez suscité beaucoup d'espoirs. Il faudrait à 

présent donner un calendrier. Les entreprises ont 

Wat u zegt, klinkt veelbelovend. Nu moet er een 

tijdpad vastgesteld worden. De bedrijven koesteren 
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de grandes attentes. Les investissements du 

gouvernement précédent ont produit d'énormes 

retombées économiques, notamment pour 

l'entretien des F-35. Il faut clarifier les collaborations 

souhaitées pour le matériel, par exemple en 

expliquant à quoi s'attendre avec l'achat des deux 

frégates avec les Pays-Bas. Dans le cadre du 

programme du char du futur, la collaboration avec 

les Allemands pourrait également être intéressante. 

 

hoge verwachtingen. De investeringen van de 

vorige regering hebben voor een enorme 

economische return gezorgd, met name voor het 

onderhoud van de F-35's. Er moet klare wijn 

geschonken worden met betrekking tot de 

gewenste samenwerkingsverbanden voor het 

materieel, bijvoorbeeld door uit te leggen waaraan 

we ons mogen verwachten met de gezamenlijke 

aankoop van de twee fregatten met Nederland. In 

het kader van het tankprogramma van de toekomst 

zou een samenwerking met de Duitsers eveneens 

interessant kunnen zijn. 

 

Le président: La parole est à M. De Vuyst pour un 

fait personnel. 

 

De voorzitter: De heer De Vuyst krijgt het woord 

voor een persoonlijk feit. 

 

01.11  Steven De Vuyst (PVDA-PTB): On me prête 

ici des paroles alors que mon exposé était tout de 

même très nuancé. 

 

L'Allemagne, le Royaume-Uni et la France ont 

chacun un budget de la défense presque supérieur 

à celui de la Russie. Il est clair que la dissuasion 

collective est suffisante. 

 

Investir dans le désarmement, le dialogue et la 

coopération peut également offrir des garanties sur 

le plan de la sécurité, notamment au niveau de 

l'OSCE, de l'esprit d'Helsinki et de la sécurité 

coopérative. Le désarmement est également inscrit 

dans l'accord de gouvernement. Nous voulons 

aussi inscrire le désarmement nucléaire à l'agenda, 

au lieu des milliards consacrés à la modernisation 

de l'arsenal nucléaire, entre autres à Kleine-Brogel. 

C'est de cela dont nous voulons parler dans ce 

débat, au lieu de faire de la surenchère militaire, 

dont on sait où elle commence mais pas où elle 

s'arrête. 

 

J'appelle la ministre à perpétuer la tradition de notre 

pays et à jouer un rôle de précurseur sur le plan 

diplomatique, et certainement pas à suivre la voie 

des rivaux systémiques avancée par l'OTAN de 

manière systématique. 

 

Nous sommes clairement favorables à l'octroi de 

chèques-repas et d'une meilleure pension aux 

militaires mais nous passerons notre tour s'il s'agit 

d'investir dans des capacités offensives, ce qui est 

d'ailleurs superflu. Il y a en effet bien d'autres 

priorités. 

 

01.11  Steven De Vuyst (PVDA-PTB): Er worden 

mij hier woorden in de mond gelegd, terwijl mijn 

uiteenzetting toch heel genuanceerd was. 

 

Duitsland, het Verenigd Koninkrijk en Frankrijk 

hebben elk apart al bijna een groter defensiebudget 

dan Rusland. Er is duidelijk al genoeg collectieve 

afschrikking. 

 

Investeren in ontwapening, dialoog en 

samenwerking, kan ook voor veiligheidsgaranties 

zorgen, met name de OVSE, de geest van Helsinki 

en coöperatieve veiligheid. Ontwapening staat ook 

in het regeerakkoord. Wij willen kernontwapening 

ook op de agenda, in plaats van die miljarden voor 

de modernisering van het kernwapenarsenaal, 

onder meer in Kleine-Brogel. Dát willen wij in dit 

debat, maar men gaat steeds uit van militair opbod, 

waarbij men wel weet waaraan men begint, maar 

niet waar men eindigt. 

 

 

 

Ik roep de minister op om de traditie van ons land te 

volgen en op diplomatiek vlak een voorhoederol te 

spelen en zeker niet het pad te volgen van de 

systemische rivalen die de NAVO altijd naar voren 

schuift. 

 

Wij zijn er wel degelijk voor gewonnen dat militairen 

maaltijdcheques en een hoger pensioen zouden 

krijgen, maar wij passen ervoor om meer te 

investeren in offensieve capaciteit. Dat is namelijk 

overbodig. Er zijn namelijk heel veel andere 

prioriteiten. 

 

01.12  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

Il était clair que je ne venais pas vous présenter la 

loi de programmation mais la trajectoire et les 

grandes lignes. Monsieur Buysrogge, vous êtes 

déçu que je ne parle pas d'acheter dix nouveaux F-

35 mais à vous entendre, on croirait que je vous 

01.12 Minister Ludivine Dedonder (Frans): Het 

was duidelijk dat ik u hier vandaag niet de 

programmatiewet kwam voorstellen, maar wel het 

traject en de krachtlijnen ervan. Mijnheer 

Buysrogge, u bent teleurgesteld omdat ik het niet 

heb over de aankoop van tien nieuwe F-35's, maar 
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berce de vains espoirs depuis un an.  

 

 

 

Nous n'avons pas encore défini de budget pour le 

Plan STAR car vous savez que nous sommes 

seulement en train de travailler sur un document. 

Les experts nous ont exposé leur analyse des 

menaces et leurs recommandations en décembre 

2020. Sur cette base, nous actualiserons notre 

vision stratégique. Nous voulons une analyse 

cohérente et précise, des besoins clairement définis 

et un investissement juste. Nous pourrons en 

discuter ici quand ce texte aura été avalisé par le 

Conseil des ministres, d'ici quelques semaines.  

 

als ik u hoor zou men moeten geloven dat ik u al 

een jaar lang van alles ten onrechte zou 

voorspiegelen. 

 

Wij hebben het budget voor het STAR-plan nog 

altijd niet vastgesteld, want u weet dat we 

momenteel alleen nog maar werken aan een 

document. De experts hebben ons hun analyse van 

de dreigingen en hun aanbevelingen in december 

2020 uiteengezet. Op grond daarvan zullen we onze 

strategische visie actualiseren. Wij willen een 

coherente en precieze analyse, duidelijk 

omschreven behoeften en correcte investeringen. 

Wij kunnen een en ander in deze commissie 

bespreken zodra de tekst door de ministerraad zal 

zijn goedgekeurd, wat over enkele weken het geval 

zal zijn.  

 

Même si on a connu quelques incidents, en un an, il 

y a eu de belles avancées dans les 

investissements: le plan de revalorisation du 

personnel est une réalité. Dès mars, les militaires 

seront augmentés et, en novembre, ils 

commenceront à recevoir leurs chèques-repas. 

C'est la première fois qu'on indique une trajectoire 

de croissance et des moyens assortis. Ce n'est pas, 

comme le prétendent certains, qu'un catalogue de 

capacités offensives.  

 

Tant à l'est qu'en Afrique, la situation 

géostratégique est loin d'être stable. La naïveté 

n'est pas de mise. Il y a eu les attentats et des 

cyber attaques. La Défense a été, à chaque crise, 

mise à contribution. On doit être à même 

d'intervenir en appui, d'où les investissements 

logistiques, cyber et médicaux.  

 

Ondanks enkele incidenten zijn we in één jaar tijd 

met de investeringen goed opgeschoten. Het plan 

voor de herwaardering van het personeel is in 

werking getreden. Vanaf maart zullen de militairen 

een weddeverhoging krijgen en in november zullen 

ze hun maaltijdcheques beginnen te ontvangen. Het 

is de eerste keer dat men een groeitraject en de 

middelen om dat traject te realiseren vastlegt. Het is 

niet, zoals sommigen beweren, slechts een 

catalogus van offensieve capaciteiten.  

 

Zowel in het Oosten als in Afrika is de 

geostrategische situatie verre van stabiel. Naïviteit 

is geen optie. Er zijn aanslagen en cyberaanvallen 

geweest. Bij elke crisis werd er een beroep op 

Defensie gedaan. We moeten in staat zijn tijdens 

interventies steun te bieden, vandaar de 

investeringen op logistiek, cyber- en medisch vlak. 

 

Au moment des inondations comme pour le 

Covid-19, la Défense a mis ses moyens à 

disposition, car c'était nécessaire. Mais il eut été 

utile d'avoir des capacités supérieures. Avec le hub 

logistique, avec des moyens supplémentaires en 

génie et en logistique, nous serons mieux préparés 

à affronter ce genre de situations, en espérant ne 

pas avoir à le faire et en sachant que de toute 

manière, ces capacités serviront aussi en 

déploiement à l'étranger.  

 

Le cœur de notre action à l'étranger, c'est la 

formation de forces armées autonomes, l'aide à la 

population et la contribution au développement du 

pays, dans une approche 3D impliquant la 

coopération au développement et la diplomatie. 

C'est l'idéal vers lequel nous essayons de tendre. 

Cette vision stratégique, lancée il y a plus d'un an, 

n'est pas une surenchère militaire et n'est pas 

dictée par la situation en Ukraine.  

 

Ten tijde van de overstromingen en in het kader van 

de coronacrisis heeft Defensie haar middelen ter 

beschikking gesteld, omdat dat nodig was. Hadden 

we evenwel meer capaciteiten gehad, zou dat nuttig 

geweest zijn. Met de logistieke hub en bijkomende 

middelen op het gebied van genie en logistiek zullen 

we beter voorbereid zijn om dergelijke situaties het 

hoofd te bieden. We hopen natuurlijk dat dat niet 

nodig zal zijn, maar die capaciteiten zullen sowieso 

ook ingezet worden in het buitenland. 

 

Onze corebusiness in het buitenland is de opleiding 

van autonome strijdkrachten, hulpverlening aan de 

bevolking en het bijdragen aan de ontwikkeling van 

het land, in het kader van een 3D-benadering, die 

ontwikkelingssamenwerking en diplomatie behelst. 

Dat is het ideaal dat we nastreven. Die strategische 

visie, waarvan de actualisering meer dan een jaar 

geleden gestart werd, is geen militair opbod en 

wordt niet gedicteerd door de situatie in Oekraïne.  
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Une des lignes directrices est une Défense ouverte 

sur la société, qui établit des partenariats avec le 

monde académique et le secteur de la formation 

mais aussi avec les entreprises. Un budget en 

recherche et développement conséquent sera 

inscrit dans la loi de programmation pour soutenir 

nos entreprises, favoriser le savoir, la technologie et 

l'emploi. Les entreprises doivent être associées dès 

le développement des projets et pas en bout de 

course. Cela nous permettra de nous positionner 

sur le plan international et d'avoir une place dans 

les capacités européennes et transatlantiques. En 

outre, nous privilégions les achats européens car 

nous soutenons une Europe de la Défense.  

 

 

 

 

Nous avons parlé longuement du recrutement. L'an 

passé, 8 300 personnes ont postulé à 

2 500 fonctions militaires. C'était du jamais vu 

depuis la Guerre froide. Mais l'attrition existe. Pour y 

remédier, nous avons créé le plan POP qui propose 

une revalorisation salariale mais aussi l'amélioration 

du cadre de travail via la rénovation des 

infrastructures et le déploiement des missions à 

l'étranger.  

 

Een van de krachtlijnen is een Defensie die 

openstaat voor de samenleving en die 

partnerschappen aangaat met de academische 

wereld en de opleidingensector, maar ook met het 

bedrijfsleven. Er zal een aanzienlijk budget voor 

onderzoek en ontwikkeling in de programmatiewet 

opgenomen worden ter ondersteuning van onze 

bedrijven en ter bevordering van kennis, 

technologie en werkgelegenheid. Ondernemingen 

moeten van bij het begin bij de ontwikkeling van 

projecten betrokken worden en niet pas aan het 

einde van het traject. Zo zullen we ons 

internationaal kunnen positioneren en een plaats 

innemen in de Europese en trans-Atlantische 

capaciteiten. Daarenboven geven we de voorkeur 

aan Europese aankopen omdat we een 

gemeenschappelijk EU-defensiebeleid steunen. 

 

We hebben uitvoerig gesproken over de 

rekruteringen. Vorig jaar hebben er zich 

8.300 kandidaten aangemeld voor 2.500 militaire 

functies. Dat zijn aantallen die we niet meer gezien 

hebben sinds de Koude Oorlog. Er is echter ook 

een zeker verloop. Om dat tegen te gaan hebben 

we het POP-plan uitgewerkt dat niet alleen voorziet 

in een loonsverhoging, maar ook in de verbetering 

van de werkomgeving door de renovatie van de 

infrastructuur en de inzet van missies in het 

buitenland.  

 

Concernant le cyber, on recrutera à la fois des 

profils qualifiés et des personnes à former. Ce sera 

un gros défi. Dès lors, on lance le processus de 

recrutement et on établit les contacts avec les 

entreprises du secteur afin de collaborer dans le 

cadre de la réserve de personnel. 

 

 

En ce qui concerne l'incidence sur les pensions, le 

personnel est couvert dans le cadre de l'enveloppe 

de base, qui est en croissance jusqu'à 

l'horizon 2030. Concernant le montant de 

10 milliards et le budget consacré à la R&D, nous le 

détaillerons une fois que le gouvernement se sera 

prononcé. 

 

Wat de cyberveiligheid betreft, zullen we zowel 

gekwalificeerde profielen als personen die in huis 

opgeleid zullen worden rekruteren. Dat wordt een 

grote uitdaging. De rekrutering wordt nu opgestart 

en we leggen contacten met bedrijven in de sector 

met het oog gericht op samenwerking in het kader 

van de personeelsreserve. 

 

De impact op de pensioenen van het personeel 

werd inderdaad meegenomen in de 

basisenveloppe, die zal toenemen tot 2030. 

Wanneer de regering zich hierover zal hebben 

uitgesproken zullen we meer details bekendmaken 

over het bedrag van 10 miljard en de O&O-

begroting. 

 

01.13  Annick Ponthier (VB): Le boost pour 

l'industrie est en effet d'une importance presque 

vitale, non seulement pour notre économie, mais 

aussi pour la Défense et donc pour notre sécurité. 

De même, la revalorisation du personnel est 

indispensable. Les hausses de salaire et les 

chèques-repas seront enfin accordés, même s'ils 

avaient été annoncés il y a déjà trois ans. 

 

La ministre n'a pas donné de détails sur les 

investissements. Il s'agira d'investir de manière 

intelligente et osée, à l'instar de nos partenaires. 

01.13  Annick Ponthier (VB): De boost voor de 

industrie is inderdaad bijna levensnoodzakelijk, niet 

alleen voor onze economie, maar ook voor 

Defensie en dus voor onze veiligheid. Ook de 

herwaardering van het personeel is broodnodig. De 

loonsverhoging en maaltijdcheques zijn er eindelijk, 

wel pas drie jaar na de aankondiging.  

 

 

De minister heeft niet in detail gesproken over de 

investeringen. Het komt erop aan om slim en 

gedurfd te investeren, zoals onze partners. In het 



CRABV 55 COM 688 09/02/2022  

 

CHAMBRE-4E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2021 2022 KAMER-4E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

19 

Dans le passé, il a trop souvent été opté rapidement 

pour la solution la moins coûteuse. 

 

La cyberdéfense est cruciale. Une évolution dans la 

voie offensive est également à privilégier dans ce 

domaine. 

 

Nous sommes encore condamnés à des 

conjectures en ce qui concerne la réalisation 

concrète des infrastructures modernes et adaptées, 

comme le choix du site flamand pour la caserne du 

futur. 

 

verleden werd al te vaak snel voor de goedkoopste 

oplossing gekozen. 

 

Cyberdefensie is cruciaal. Ook op dat vlak mag het 

in offensieve richting evolueren. 

 

 

Naar de concrete invulling van de moderne en 

aangepaste infrastructuur, zoals de Vlaamse locatie 

voor de kazerne van de toekomst, hebben we 

voorlopig nog het raden. 

 

01.14  Steven De Vuyst (PVDA-PTB): Comment 

expliquer le contraste entre les propos de la 

ministre et la liste publiée dans les médias en ce qui 

concerne la commande de matériel offensif? 

 

Il faut intensifier l'aide apportée à la nation, mais cet 

aspect a fait l'objet de très peu d'attention dans 

l'actualisation de la Vision stratégique. La ministre 

entend tout de même miser sur la double capacité 

(dual use capacity), ce qui signifie que le matériel 

peut encore être utilisé et mobilisé dans le cadre de 

missions d'intervention à l'étranger. C'est cependant 

là que Ie bât blesse. Nous boxons régulièrement 

dans des catégories supérieures au poids de notre 

armée belge. La capacité d'intervention requiert des 

efforts très importants de la part de la Défense. 

Nous devons donc y mettre fin. 

 

Certes, il existe de nombreuses tensions 

géopolitiques, mais la ministre ne doit pas recourir 

pour autant à une approche militariste étroite. Ainsi, 

le président de la République française Macron 

s'est appuyé sur l'accord de Minsk pour créer une 

désescalade, ce qui peut mener à terme à une 

démilitarisation et à un désarmement réciproques 

permettant d'aboutir à une situation de sécurité. 

Cette approche est bien moins coûteuse que les 

investissements dans une capacité militaire 

onéreuse. 

 

01.14  Steven De Vuyst (PVDA-PTB): Waar komt, 

voor wat de bestelling van offensief materiaal 

betreft, het contrast vandaan tussen wat de minister 

zegt en de lijst die in de media is verschenen?  

 

De hulp aan de natie moet worden opgeschaald, 

maar dit aspect heeft heel weinig aandacht 

gekregen in de actualisatie van de Strategische 

Visie. Toch wil de minister inzetten op de dual use 

capacity, wat betekent dat het materiaal ook nog 

altijd gebruikt en ingezet kan worden in het kader 

van buitenlandse interventieopdrachten. Daar knelt 

echter het schoentje. We boksen met ons Belgisch 

leger geregeld boven ons gewicht. 

Interventiecapaciteit vergt heel veel van Defensie. 

We moeten daar dan ook een einde aan maken.  

 

 

Er zijn inderdaad veel geopolitieke spanningen, 

maar de minister hoeft daarbij geen enge 

militaristische benadering te hanteren. Zo heeft 

Frans president Macron teruggegrepen naar het 

Minsk-akkoord om een de-escalatie te creëren. Dat 

kan op termijn leiden tot wederzijdse 

demilitarisering en ontwapening en zo ontstaat er 

veiligheid. Dat is veel goedkoper dan investeren in 

dure militaire capaciteit.  

 

Les États-Unis mettent en oeuvre un agenda 

politique clair au sein de l'OTAN. La guerre froide 

est malheureusement bel et bien de retour. Nous ne 

devons pas nous laisser influencer, car il s'agit d'un 

piège et nous voulons mettre en garde contre une 

vision binaire. 

 

J'appelle les sociaux-démocrates et les verts à 

rester fidèles à la ligne pacifiste originelle et à 

l'esprit des accords d'Helsinki sur le désarmement 

réciproque. Certains passages dans l'accord de 

gouvernement indiquent une volonté d'améliorer la 

maîtrise des armements, de renforcer le 

désarmement et de mettre en œuvre un traité sur 

l'interdiction des armes nucléaires. C'est la voie à 

De VS voeren via de NAVO een duidelijk politieke 

agenda uit. De Koude Oorlog is jammer genoeg 

volledig terug. Wij mogen ons daaraan niet laten 

vangen, want het is een valkuil en we willen 

waarschuwen voor een binair denkpatroon. 

 

 

Ik roep de sociaaldemocraten en de groenen op om 

trouw te blijven aan de oorspronkelijke pacifistische 

lijn en aan de geest van Helsinki van wederzijdse 

ontwapening. In het regeerakkoord staan passages 

om aan een betere wapenbeheersing en 

ontwapening te doen en om een verbodsverdrag op 

kernwapens in te voeren. Dat is de te volgen weg.  
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suivre.  

 

La Belgique peut apporter sa contribution, en 

participant aux missions de maintien de la paix et 

de déminage au Liban, par exemple. Toutefois, le 

problème fondamental est que l'OTAN est une 

organisation de défense des intérêts géopolitiques 

qui nous entraîne souvent à causer plus de tort que 

de bien. Par exemple, l'ensemble de la région du 

Sahel a été déstabilisée par l'intervention militaire 

irréfléchie et inconsidérée de l'OTAN en Libye en 

2011. 

 

 

 

Wij kunnen als België ons ding doen in 

vredeshandhaving en ontmijningsmissies in 

bijvoorbeeld Libanon. Het fundamentele probleem is 

echter dat de NAVO een geopolitieke 

belangenorganisatie is die ons vaak op sleeptouw 

neemt, om zodoende meer kwaad aan te richten 

dan goed te doen. Zo is bijvoorbeeld de hele 

Sahelregio gedestabiliseerd door de ondoordachte 

en roekeloze militaire interventie van de NAVO in 

Libië in 2011.  

 

01.15 Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): La 

revalorisation salariale du personnel et 

l'amélioration du cadre de travail et des 

infrastructures démontrent le respect que vous 

portez aux hommes et aux femmes de la Défense. 

Cette attention humaine était nécessaire. 

 

Je ne suis pas déçu que vous n'annonciez pas 

l'achat de dix nouveaux F-35, ni que les drones ne 

soient pas armés. Il ne faut pas poursuivre une 

course à l'armement. Le choix en faveur des 

capacités duales, qui pourront épauler les citoyens 

lors des crises climatiques ou lors des problèmes 

de cybersécurité, est positif. La Défense est le 

dernier recours pour gérer les conséquences des 

crises. Il faut donc continuer à investir dans la 

diplomatie et la coopération au développement. 

 

01.15  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): De 

verhoging van de lonen van het personeel en de 

verbetering van de werkomgeving en de 

infrastructuur zijn een blijk van uw respect voor de 

mannen en vrouwen die voor Defensie werken. Die 

menselijke aandacht was nodig.  

 

Ik ben niet ontgoocheld omdat u geen aankoop van 

tien nieuwe F-35's aankondigt, noch omdat de 

drones niet bewapend zullen zijn. Men moet niet 

vervallen in een wapenwedloop. De keuze voor 

duale capaciteiten, die de burgers tijdens 

klimaatrampen of bij problemen in verband met 

cyberveiligheid kunnen ondersteunen, is positief. 

Defensie is de laatste toevlucht om de gevolgen van 

crisissen te ondervangen. Men moet dus blijven 

investeren in diplomatie en 

ontwikkelingssamenwerking.  

 

01.16  Denis Ducarme (MR): Je suis sidéré 

d'entendre les communistes dire que la Russie ou 

la Chine ne représentent aucune menace.  

 

Un élément dans votre propos, Madame la ministre, 

me dérange un peu. Vous semblez dire que nous 

déterminons notre politique de sécurité et de 

défense, donc nos engagements d'investissement 

et de formation du personnel, sur la base de 

l'analyse de la menace qui pèse sur les frontières 

des partenaires des alliés de l'OTAN. Certes, c'est 

étroitement lié. 

 

Vous indiquez les garanties apportées en matière 

de pension, compte tenu de l'augmentation 

salariale, mais vous ne précisez pas si 

l'investissement de 10,2 milliards concerne le 

matériel. Moi, je vous le dis: ce ne sont pas 

10,2 milliards d'investissements de matériel. Mais 

vous le confirmerez plus tard. 

 

01.16  Denis Ducarme (MR): Ik ben verbijsterd als 

ik de communisten hoor beweren dat er van 

Rusland of China geen enkele dreiging uitgaat.  

 

Één element in uw betoog stoort me enigszins, 

mevrouw de minister. U lijkt te stellen dat wij ons 

veiligheids- en defensiebeleid, en dus onze 

verbintenissen inzake investeringen en de opleiding 

van het personeel, baseren op de analyse van de 

dreiging aan de grenzen van de partnerlanden van 

de NAVO-bondgenoten. Die issues zijn weliswaar 

nauw met elkaar verbonden.   

 

U vermeldt welke garanties er, gelet op de 

loonsverhoging, geboden worden op het stuk van 

de pensioenen, maar u verduidelijkt niet of de 

investering van 10,2 miljard euro het materieel 

betreft. Ik kan u met klem zeggen dat er geen 

10,2 miljard euro in materieel geïnvesteerd wordt. U 

zult dat later evenwel nog bevestigen.  

 

01.17  Peter Buysrogge (N-VA): La ministre m'a 

fait remarquer que mon seul but serait l'acquisition 

de dix F-35 supplémentaires mais elle a appris 

entre-temps, du moins je l'espère, que mon groupe 

prêtera volontiers son concours à la ministre en ce 

01.17  Peter Buysrogge (N-VA): De minister 

merkte op dat het mij alleen om te doen zou zijn dat 

er tien F-35's bijkomen, maar ik hoop dat ze 

ondertussen weet dat mijn fractie ook wil 

samenwerken inzake personeel, de inzetbaarheid 
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qui concerne le personnel, la capacité 

d'engagement de l'armée, les diverses capacités, 

les navires, la cybersécurité, les hélicoptères et les 

drones. Puis-je du reste en déduire que la Belgique 

n'achètera plus aucun F-35 et que la proposition du 

comité stratégique ne sera donc pas suivie?  

 

Je comprends tout à fait qu'il n'y a pas encore de 

Vision stratégique actualisée mais la ministre a 

néanmoins contacté la presse pour lui présenter 

son Plan STAR. Je présume que le site internet de 

la Défense contient beaucoup d'autres infos que le 

seul texte de cette conférence de presse. La 

ministre peut-elle nous fournir ce texte dans son 

intégralité?  

 

van het leger, de diverse capaciteiten, schepen, 

cyberveiligheid, helikopters en drones. Kan ik hieruit 

trouwens afleiden dat er geen enkele F-35 meer 

bijkomt en het voorstel van het strategisch comité 

dus niet wordt gevolgd? 

 

 

Ik heb er alle begrip voor dat er nog geen 

geactualiseerde Strategische Visie is, maar de 

minister stapte wel al naar de pers met het STAR-

plan. Ik neem aan dat er dan toch al meer is dan de 

perstekst op de website. Kan de minister ons de 

integrale tekst bezorgen? 

 

Est-il exact que la ministre a l'intention d'encore 

soumettre la Vision stratégique actualisée au 

Parlement avant les vacances de Pâques? J'espère 

qu'elle laissera également une place suffisante au 

débat. Sous la législature précédente, nous avions 

d'abord discuté de la Vision stratégique et ensuite 

de la loi de programmation militaire. M. De Vriendt a 

lui aussi toujours plaidé pour que ce sujet ne fasse 

pas l'objet d'un jeu majorité-opposition. 

 

La Défense tient à cœur à la ministre, de même 

qu'à notre groupe. Nous sommes donc des alliés. 

 

Klopt het dat de minister nog voor het paasreces 

naar het Parlement wil komen met de 

geactualiseerde Strategische Visie? Ik hoop dat ze 

ook genoeg ruimte voor debat laat. In de vorige 

bestuursperiode hebben we eerst de Strategische 

Visie besproken en vervolgens de militaire 

programmeringswet. Ook de heer De Vriendt pleitte 

er altijd voor om hier geen spel van meerderheid en 

oppositie van te maken.  

 

De minister draagt Defensie een goed hart toe. Mijn 

fractie ook. We zijn dus bondgenoten.  

 

01.18  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

Monsieur le président, je ne voulais pas vous 

attaquer, mais simplement faire un trait d'humour 

concernant le F-35.  

 

Après avoir effectué le travail d'analyse des 

menaces, on doit trancher budgétairement et affiner 

ce document, qui sera d'abord présenté en Conseil 

des ministres. Ensuite, on pourra en discuter au 

Parlement. Si une version ancienne du document a 

pu se retrouver dans la presse, la fuite ne vient pas 

de moi.  

 

J'ai la ferme volonté d'avancer.  

 

01.18 Minister Ludivine Dedonder (Frans): 

Mijnheer de voorzitter, ik wilde u niet aanvallen, 

alleen maar een grapje maken over de F-35's.  

 

 

Na de uitvoering van de dreigingsanalyse moet men 

budgettaire keuzes maken en dat document, dat 

eerst aan de ministerraad voorgelegd zal worden, 

verfijnen. Daarna kan het in het Parlement 

besproken worden. Misschien is er een oude versie 

van de tekst in de pers verschenen, maar het lek 

komt niet van mij. 

 

Ik ben vastbesloten om vooruitgang te boeken.  

 

01.19  Christophe Lacroix (PS): Le discours des 

communistes me sidère. L'Histoire montre que les 

États communistes sont ceux qui ont le plus investi 

dans la défense et les armes offensives. Les 

budgets militaires de l'URSS, de la Chine, de la 

Corée du Nord et de Cuba avaient des fins 

offensives. Les communistes achetaient du matériel 

militaire alors que les files s'allongeaient devant les 

magasins d'alimentation. 

 

 

Ces pays démontrent, une fois de plus, leur totale 

incohérence, puisqu'ils veulent que nous quittions 

l'OTAN, soi-disant aux mains des Américains, mais 

01.19  Christophe Lacroix (PS): Het discours van 

de communisten doet me huiveren. De 

geschiedenis leert dat het de communistische 

landen zijn die het meeste in defensie en offensieve 

wapens geïnvesteerd hebben. De militaire 

budgetten van de USSR, China, Noord-Korea en 

Cuba hadden offensieve oogmerken. De 

communisten kochten militair materieel terwijl de 

files voor de voedingswinkels almaar langer 

werden. 

 

Deze landen geven eens te meer blijk van een 

totale incoherentie, aangezien ze willen dat wij uit 

de NAVO stappen, die zogenaamd in handen is van 
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ils ne proposent aucune alternative. Une Europe de 

la Défense nécessite aussi d'investir dans du 

matériel militaire. Et s'ils veulent une Belgique non-

alignée, qui se retire de la scène internationale, il ne 

faut pas faire croire qu'elle gardera un rôle 

diplomatique: au contraire, un petit pays isolé sera 

broyé par les tensions géopolitiques et n'existera 

plus sur la carte. 

 

de Amerikanen, maar ze stellen geen enkel 

alternatief voor. Een Europese defensie vereist ook 

investeringen in militair materieel. Als ze willen dat 

België zich uit het bondgenootschap terugtrekt en 

van het internationale toneel verdwijnt, dan moet 

men niet geloven dat er voor ons land nog een 

diplomatieke rol zal weggelegd zijn, wel 

integendeel, want een klein en geïsoleerd land zal 

door de geopolitieke spanningen worden vermalen 

en van de kaart worden geveegd. 

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

02 Question de Kattrin Jadin à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "Le projet d’un hub 

hospitalier en 2030" (55024581C) 

 

02 Vraag van Kattrin Jadin aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De plannen voor een 

ziekenhuishub in 2030" (55024581C) 

 

02.01  Kattrin Jadin (MR): La Défense envisage de 

faire de l'Hôpital Militaire Reine Astrid un hub 

hospitalier en 2030 afin que l'hôpital soit également 

utile à la société civile. Cela nécessite la 

coopération des réseaux cliniques. Un volet 

académique du projet vise la formation des 

hôpitaux civils et un volet économique, à nouer des 

partenariats public-privé avec des entreprises de 

recherche. Les résultats d'études devant identifier 

les modalités pratiques sont attendus au début de 

l'année prochaine. Actuellement, l'hôpital emploie 

788 collaborateurs, dont 509 militaires. Il est 

envisagé que la Composante Médicale engage 

200 personnes d'ici 2030. 

 

 

 

Les études sont-elles lancées? Qu'adviendra-t-il 

des infrastructures obsolètes? Envisagez-vous de 

vendre des parties des bâtiments? Qu'adviendra-t-il 

de celle réservée aux examens d'entrée? Des 

discussions sont-elles en cours avec d'éventuels 

partenaires? 

 

02.01  Kattrin Jadin (MR): Defensie is van plan het 

Militair Hospitaal Koningin Astrid in 2030 om te 

vormen tot een ziekenhuishub opdat het ziekenhuis 

ook nuttig zou zijn voor de burgersamenleving. 

Hiervoor is de medewerking van de klinische 

netwerken vereist. Een academisch luik van het 

project is gericht op de opleiding van de civiele 

ziekenhuizen en een economisch luik op de 

totstandbrenging van publiek-private 

partnerschappen met researchbedrijven. De 

resultaten van de studies naar de praktische 

modaliteiten worden begin volgend jaar verwacht. 

Momenteel telt het ziekenhuis 788 medewerkers, 

waaronder 509 militairen. Het is de bedoeling dat de 

Medische Component tegen 2030 200 mensen 

aanwerft. 

 

Zijn de studies al begonnen? Wat gebeurt er met de 

verouderde infrastructuur? Bent u van plan delen 

van de gebouwen te verkopen? Wat zal er 

gebeuren met de vleugel waar de 

toelatingsexamens plaatsvinden? Lopen er 

gesprekken met potentiële partners? 

 

02.02  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

Les études permettant de lancer le projet de hub 

médical débuteront par une mission de consultance 

sur la base d'un concept développé en collaboration 

avec l'état-major et nos partenaires. L'objectif est 

une adjudication du marché en mars. Cette étude 

permettra d'y voir clair sur le financement du projet, 

la meilleure procédure d'acquisition ou les 

opportunités de partenariat. L'étude doit établir les 

possibilités de financement et les obligations de 

licences auxquelles le hub médical devra satisfaire. 

Il s'agit de garantir son opérationnalité maximale 

tout en s'assurant de la mise à disposition d'un 

hôpital de crise pour la population en cas de besoin.  

 

 

 

02.02 Minister Ludivine Dedonder (Frans): De 

studies met het oog gericht op de uitrol van de 

plannen voor een ziekenhuishub zullen van start 

gaan met een consultancy-opdracht op basis van 

een concept dat in samenwerking met de legerstaf 

en onze partners ontwikkeld werd. Het is de 

bedoeling om de overheidsopdracht in maart te 

realiseren. Dankzij die studie zal er klaarheid 

geschapen worden over de financiering van het 

project, de beste aankoopprocedure en mogelijke 

partnerschappen. De studie zal de 

financieringsmogelijkheden en de 

licentieverplichtingen waaraan de ziekenhuishub 

moet voldoen, bepalen. Die hub moet maximaal 

operationeel zijn en tegelijkertijd in geval van nood 

dienstdoen als crisisziekenhuis voor de bevolking. 
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L'hôpital militaire n'est pas un hôpital général mais à 

côté des services à usage militaire, d'autres seront 

accessibles à tous comme le centre des grands 

brûlés ou le caisson hyperbare. Des discussions 

sont en cours pour déceler les opportunités 

éventuelles en fonction de l'intérêt des partenaires 

hospitaliers, y compris les hôpitaux généraux et 

universitaires.  

 

Het militair ziekenhuis is geen algemeen 

ziekenhuis, maar naast de diensten voor militair 

gebruik, zullen er andere diensten voor iedereen 

toegankelijk zijn, zoals het brandwondencentrum en 

de hyperbare kamer. Er zijn gesprekken aan de 

gang om eventuele opportuniteiten te ontdekken 

afhankelijk van de interesse van de 

partnerziekenhuizen, met inbegrip van de algemene 

en de universitaire ziekenhuizen.  

 

02.03  Kattrin Jadin (MR): C'est un projet 

intéressant et ambitieux, de par la double fonction 

de l'hôpital et des avancées scientifiques que nous 

pouvons en attendre.  

 

02.03  Kattrin Jadin (MR): Het is een interessant 

en ambitieus project vanwege de dubbele functie 

die het ziekenhuis zal vervullen en de 

wetenschappelijke ontwikkelingen die we ervan 

mogen verwachten.  

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

03 Questions jointes de 

- Kattrin Jadin à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"Le déploiement de militaires dans les maisons 

de soins" (55024178C) 

- Guillaume Defossé à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "L'impact d'omicron sur la 

Défense" (55024351C) 

- Peter Buysrogge à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "L'incidence du coronavirus sur la 

disponibilité à la Défense" (55024489C) 

- Nawal Farih à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"Le déploiement de militaires dans les maisons 

de repos et de soins et dans les hôpitaux" 

(55024623C) 

 

03 Samengevoegde vragen van 

- Kattrin Jadin aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "Het inzetten van militairen in 

verzorgingstehuizen" (55024178C) 

- Guillaume Defossé aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De impact van de 

omikronvariant op Defensie" (55024351C) 

- Peter Buysrogge aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De impact van corona op de 

beschikbaarheid bij Defensie" (55024489C) 

- Nawal Farih aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De inzet van militairen in woonzorgcentra 

en ziekenhuizen" (55024623C) 

 

03.01  Kattrin Jadin (MR): Face au taux élevé 

d'absentéisme du personnel soignant en raison du 

variant omicron, le ministère de la Défense a mis 

1 500 de ses employés à la disposition des maisons 

de soins, dont 200 ayant une formation médicale.  

 

 

 

Quelles sont les principales tâches effectuées par le 

personnel militaire? Combien de militaires de la 

Composante Médicale supplémentaires peut-on 

déployer? Pour combien de temps seront-ils à la 

disposition des maisons de soins? Quels sont les 

critères de sélection des maisons de retraite?  

 

03.01  Kattrin Jadin (MR): Om het hoofd te bieden 

aan het hoge ziekteverzuim bij het zorgpersoneel 

ten gevolge van de omikronvariant, heeft het 

ministerie van Defensie 1.500 eigen werknemers ter 

beschikking van de woonzorgcentra gesteld, 

waarvan er 200 een medische opleiding genoten 

hebben.  

 

Wat zullen de voornaamste taken zijn die door het 

militair personeel uitgevoerd zullen worden? 

Hoeveel extra militairen van de Medische 

Component kunnen er ingezet worden? Voor 

hoelang zullen zij ter beschikking staan van de 

woonzorgcentra? Op grond van welke 

selectiecriteria werden de woonzorgcentra 

uitgekozen?  

 

03.02  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Le 

variant omicron fait des ravages dans notre pays. 

Les institutions de soin n'arrivent pas toujours à 

tenir la cadence avec un personnel réduit. 

 

Le renfort annoncé de 1 500 militaires dans les 

maisons de repos est-il d'application? Ce nombre 

augmentera-t-il? Comment s'articule l'aide de la 

03.02  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): De 

omikronvariant heeft een ontwrichtende impact op 

ons land. De zorginstellingen worstelen met 

personeelsuitval en kunnen de druk niet altijd aan. 

 

Is de aangekondigde versterking van 

1.500 militairen in de woonzorgcentra al 

operationeel? Zal die getalsterkte nog opgetrokken 
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Défense avec les autres niveaux de pouvoir? Une 

maison de repos contacte-t-elle directement la 

Défense ou y a-t-il une coordination? La Défense 

est-elle sollicitée pour d'autres tâches et dans 

d'autres lieux? Quel est l'impact d'omicron sur la 

Défense? Quel est le taux d'absentéisme? Y a-t-il 

un danger pour les missions en Belgique ou à 

l'étranger?  

 

worden? Hoe verloopt de coördinatie van de hulp 

van de Defensie met de andere bestuursniveaus? Is 

het de bedoeling dan een wzc rechtstreeks contact 

opneemt met Defensie, of wordt de hulp 

gecoördineerd? Wordt de hulp van Defensie ook 

ingeroepen voor andere opdrachten en op andere 

plaatsen? Wat is de impact van de omikronvariant 

op Defensie? Hoe groot is het ziekteverzuim? 

Komen de missies in België of in het buitenland in 

gevaar?  

 

03.03 Peter Buysrogge (N-VA): Combien de 

militaires ne sont pas opérationnels à l'heure 

actuelle en raison du Covid-19? Observe-t-on de 

plus nombreuses absences au sein de certaines 

unités ou composantes? Quelle en est l'incidence 

sur la disponibilité? Des règles plus sévères sont-

elles applicables eu égard au variant omicron 

hautement contagieux, par exemple en ce qui 

concerne l'appareillage des navires? Où en est la 

Défense dans l'administration de la dose de rappel? 

Faut-il avoir reçu la dose de rappel pour pouvoir 

participer à certaines missions? L'absentéisme a-t-il 

une incidence sur un éventuel déploiement dans le 

cadre de la crise ukrainienne? 

 

03.03  Peter Buysrogge (N-VA): Hoeveel militairen 

kunnen er momenteel niet worden ingezet vanwege 

corona? Is er een grotere uitval bij bepaalde 

eenheden of componenten? Welke impact heeft dat 

op de beschikbaarheid? Gelden er striktere regels 

in het licht van de zeer besmettelijke 

omikronvariant, bijvoorbeeld voor het uitvaren van 

schepen? Hoever staat Defensie met de toediening 

van de boosterprik? Is de boosterprik een 

voorwaarde voor deelname aan bepaalde 

opdrachten? Heeft de personeelsuitval een 

weerslag om een mogelijke inzet in de 

Oekraïnecrisis? 

 

03.04  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

Les militaires déployés pour la lutte contre le covid 

effectuent les tâches suivantes: mise en œuvre d'un 

centre de vaccination au sein de l'hôpital militaire, 

accueil des grands brûlés dans le cadre du 

plan BABI à l'hôpital militaire, appui à divers centres 

de vaccination, mise à disposition d'infrastructures à 

Brasschaat et Grobbendonk, appui logistique à 

l'hôpital CHwapi et dans plusieurs MRS, appui à la 

task force Vaccination de la Région wallonne et du 

SPF Santé publique. 

 

 

 

 

La Défense dispose de médecins et d'infirmiers en 

quantité limitée, mais d'environ 70 ambulanciers et 

30 brancardiers très bien formés et opérationnels 

pour l'aide à la nation. 

 

 

L'engagement des militaires dans les maisons de 

soins dépend de la nature de la demande, du 

besoin identifié à la suite de celle-ci et de 

l'évaluation du Centre national de crise ou du 

SPF Santé publique. Chaque demande d'appui 

logistique, de désinfection ou de mise en œuvre de 

matériel doit être introduite au Centre de crise qui, 

après validation par le gouverneur, analyse et valide 

celle-ci avant de la transmettre aux services 

chargés d'exécuter l'appui.  

 

03.04 Minister Ludivine Dedonder (Frans): 

Militairen die in de strijd tegen het coronavirus 

ingezet worden, voeren de volgende taken uit: 

inrichting van een vaccinatiecentrum in het militair 

hospitaal, opvang van zwaar verbrande patiënten in 

het militair hospitaal als onderdeel van het BABI-

plan, ondersteuning van verschillende 

vaccinatiecentra, terbeschikkingstelling van 

infrastructuur in Brasschaat en Grobbendonk, 

logistieke ondersteuning van het CHwapi 

(ziekenhuiscentrum in Picardisch Wallonië) en 

verschillende woonzorgcentra en ondersteuning van 

de taskforce Vaccinatie van het Waalse Gewest en 

de FOD Volkgezondheid. 

 

Defensie beschikt over een beperkt aantal artsen 

en verpleegkundigen, maar heeft ongeveer 

70 ambulancechauffeurs en 30 brancardiers die 

zeer goed opgeleid zijn en operationeel zijn om hulp 

te bieden aan de natie. 

 

De inzet van militairen in woonzorgcentra hangt af 

van de aard van de aanvraag, de naar aanleiding 

daarvan vastgestelde behoefte en de beoordeling 

ervan door het Nationaal Crisiscentrum of de FOD 

Volksgezondheid. Elk verzoek om logistieke steun, 

ontsmetting of gebruik van materieel moet 

ingediend worden bij het Crisiscentrum, dat het, na 

goedkeuring door de gouverneur, analyseert en 

valideert alvorens het door te geven aan de 

diensten die met de uitvoering van de 

ondersteuning belast zijn.  
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(En néerlandais) Au 2 février 2022, 23 militaires 

étaient actifs dans 6 maisons de repos et de soins 

et dans 2 hôpitaux. Actuellement, une demande est 

encore en cours de traitement. 

 

Depuis le mois de novembre 2021, la Défense a 

apporté son aide à 2 hôpitaux et à 15 MRS. 

L'incidence du variant omicron sur le nombre de 

demandes et sur l'ampleur de l'appui fourni est 

restée limitée. 

 

(Nederlands) Op 2 februari 2022 waren er 

23 militairen ingezet in 6 woonzorgcentra en 

2 ziekenhuizen. Momenteel is er nog één aanvraag 

in behandeling. 

 

Sinds november 2021 heeft Defensie steun 

geboden in 2 ziekenhuizen en in 

15 woonzorgcentra. De impact van de 

omikronvariant op het aantal aanvragen en op de 

hoeveelheid geleverde steun is beperkt gebleven. 

 

(En français) La pandémie touche également la 

Défense. Entre le 24 et le 30 janvier, 461 cas 

positifs ont été recensés ainsi que 388 contacts à 

haut risque, dont la plupart proviennent de la sphère 

privée. 

 

(Frans) Ook Defensie heeft te lijden onder de 

pandemie. In de periode van 24 tot 30 januari 

werden er 461 positieve gevallen geteld en 

388 hoogrisicocontacten, waarvan de meeste 

afkomstig zijn uit de privésfeer.  

 

(En néerlandais) La composante dont fait partie le 

militaire n'est pas enregistrée. 

 

(Nederlands) De component waarbij de militair 

actief is, wordt niet geregistreerd.  

 

(En français) Jusqu'à présent, cela n'a pas eu 

d'incidence sur le fonctionnement ou les opérations 

de la Défense. 

 

(Frans) Tot dusver heeft dat geen impact gehad op 

de werking of de operaties van Defensie.  

 

(En néerlandais) Les règles de prévention de 

Sciensano sont appliquées. La période d'isolement 

ne doit pas être raccourcie, même dans le contexte 

d'une opération. Des règles supplémentaires 

s'appliquent aux missions maritimes, à savoir 

notamment une quarantaine de quatorze jours, un 

test covid additionnel, une déclaration sur l'honneur 

et un test physique des collaborateurs. 

 

Plus de 95 % des militaires sont entièrement 

vaccinés et au 2 février 2022, 33,6 % avaient déjà 

reçu une dose de rappel. Une vaccination complète 

avec troisième dose est obligatoire pour participer à 

des opérations. 

 

(Nederlands) De preventieregels van Sciensano 

worden toegepast. De isolatieperiode mag ook voor 

operaties niet worden ingekort. Voor maritieme 

opdrachten gelden extra regels, onder meer een 

quarantaine van veertien dagen, een extra 

covidtest, een verklaring op eer en een fysieke 

screening van de medewerkers.  

 

 

Meer dan 95 % van de militairen is volledig 

gevaccineerd en op 2 februari 2022 had 33,6 % al 

een boosterprik gekregen. Om deel te nemen aan 

een operatie is volledige vaccinatie met 

boosterdosis verplicht.  

 

(En français) À ma demande, des mesures ont été 

prises pour garantir les engagements opérationnels 

actuels et futurs. 

 

(Frans) Op mijn verzoek werden er maatregelen 

genomen om de huidige en toekomstige 

operationele inzet te garanderen. 

 

03.05  Kattrin Jadin (MR): J'espère qu'un nouveau 

variant ne nous obligera pas à faire face à nouveau 

à de telles situations. Des protocoles ont été 

élaborés et l'opération a été couronnée de succès. 

 

03.05  Kattrin Jadin (MR): Ik hoop dat een nieuwe 

variant ons er niet opnieuw toe verplicht dergelijke 

situaties aan te pakken. Er werden protocollen 

uitgewerkt en de hele operatie was een 

succesverhaal.  

 

03.06  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Je 

félicite le personnel de la Défense pour sa mission 

d'aide à la nation. Au bout de deux ans de crise, le 

système de demande d'intervention et de soutien 

fonctionne. S'il est difficile de gérer les absences, la 

situation semble sous contrôle. Nous espérons que 

la phase régressive du virus se confirmera.  

 

03.06  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Ik 

feliciteer het personeel van Defensie voor de 

opdracht die zij vervullen in het raam van de hulp 

aan de Natie. Twee jaar crisis heeft aangetoond dat 

het systeem voor de aanvraag van interventies en 

ondersteuning goed werkt. Ook al is het geen 

sinecure om de afwezigheden te ondervangen, de 

situatie lijkt onder controle te zijn. We hopen dat het 
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Comment connaissez-vous le statut vaccinal des 

militaires?  

 

virus nu steeds verder aan kracht zal verliezen.  

 

Hoe kunt u de vaccinatiestatus van de militairen 

achterhalen?  

 

03.07  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

Ils s'enregistrent sur base volontaire.  

 

03.07 Minister Ludivine Dedonder (Frans): Ze 

kunnen hun vaccinatiestatus op vrijwillige basis 

registreren.  

 

03.08  Peter Buysrogge (N-VA): Je voudrais 

remercier les militaires, qui sont beaucoup sollicités 

durant cette crise sanitaire. Je comprends que les 

règles strictes qui s'appliquent à l'engagement de 

personnel requièrent des efforts supplémentaires 

considérables. 

 

03.08  Peter Buysrogge (N-VA): Ik wil de militairen 

bedanken, van wie in deze coronacrisis veel wordt 

gevraagd. Ik begrijp dat de strikte regels die gelden 

voor de inzet van personeel, veel extra 

inspanningen vergen. 

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

04 Question de Jasper Pillen à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "La commande de 

camions chez DAF" (55024243C) 

 

04 Vraag van Jasper Pillen aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De bestelling van 

trucks bij DAF" (55024243C) 

 

04.01 Jasper Pillen (Open Vld): Il y a quelques 

semaines, la Défense a acheté neuf ensembles 

routiers poids lourd/semi-remorque. La ministre 

peut-elle fournir des explications sur ce dossier? 

 

04.01  Jasper Pillen (Open Vld): Enkele weken 

geleden werden er door Defensie negen zware 

trekker-opleggercombinaties aangekocht. Kan de 

minister dit aankoopdossier toelichten? 

 

04.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): L'achat de trois véhicules avec semi-

remorque par bataillon – soit neuf au total – pour la 

capacité motorisée interarmes est un marché 

distinct et ne constitue donc pas une commande 

supplémentaire qui entrerait dans le cadre d'une 

commande plus importante passée précédemment 

auprès de DAF. Les engins en question permettront 

d'accroître la sécurité du personnel lors des 

missions d'évacuation. 

 

04.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

De aankoop van drie voertuigen met oplegger per 

bataljon – dus negen in totaal – voor de 

interwapengemotoriseerde capaciteit is een aparte 

markt en is dus geen bijbestelling in het kader van 

een vorige grotere bestelling bij DAF. Hiermee 

wordt de veiligheid van het personeel tijdens 

evacuatieopdrachten verhoogd. 

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

05 Questions jointes de 

- Jasper Pillen à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"L'accusation portée contre la France par le Mali 

concernant son espace aérien" (55024244C) 

- Guillaume Defossé à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "L'espace aérien du Mali" 

(55024345C) 

 

05 Samengevoegde vragen van 

- Jasper Pillen aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De Malinese beschuldiging ten aanzien van 

Frankrijk over zijn luchtruim" (55024244C) 

- Guillaume Defossé aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Het Malinese luchtruim" 

(55024345C) 

 

05.01  Jasper Pillen (Open Vld): Dans un 

communiqué de presse particulièrement 

incendiaire, le régime malien a accusé la France 

d'avoir violé son espace aérien. Voilà une 

accusation singulière, puisque le Mali a 

précédemment autorisé le déroulement 

d'opérations sur son territoire.  

 

La Belgique a-t-elle également été accusée de la 

sorte lorsque nous avons voulu ravitailler nos 

05.01  Jasper Pillen (Open Vld): Via een zeer 

opruiend perscommuniqué beschuldigde het 

Malinese regime Frankrijk ervan zijn luchtruim 

geschonden te hebben. Dat is eigenaardig 

aangezien Mali eerder toelating gaf voor operaties 

in dit land.  

 

 

Werd ook België hiervan beschuldigd toen wij onze 

troepen wilden bevoorraden? Werden de 
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troupes? Les procédures ont-elles été entre-temps 

adaptées? 

 

procedures ondertussen aangepast? 

 

05.02  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Il y a 

quelques semaines, le Mali accusait la France de 

violer son espace aérien et d'en opérer un contrôle, 

ce que le gouvernement français a contesté. Un 

A400M allemand se dirigeant vers le Niger avec 

près de 80 militaires à son bord s'est vu refuser 

l'accès à l'espace aérien malien. Entre-temps, des 

tensions ont éclaté entre le Mali et le Danemark qui 

s'est vu signifier un ordre de retirer les forces 

spéciales qu'il aurait déployé sans le consentement 

de la junte. Enfin, l'ambassadeur de France au Mali 

a été expulsé.  

 

 

Avons-nous connu ce genre de problèmes au Mali? 

Par qui sont conclus les accords pour l'accès au 

territoire ou à l'espace aérien malien? Le Mali a-t-il 

le contrôle effectif de son espace aérien? Le 

gouvernement malien soutient-il la présence 

internationale sur son territoire? Quel est l'impact 

sur les missions en cours auxquelles participe la 

Belgique? 

 

05.02  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Enkele 

weken geleden heeft Mali Frankrijk ervan 

beschuldigd zijn luchtruim te schenden en te 

controleren, hetgeen de Franse regering ontkend 

heeft. Een Duitse A400M op weg naar Niger met 

bijna 80 manschappen aan boord werd de toegang 

tot het Malinese luchtruim ontzegd. Ondertussen 

zijn er spanningen ontstaan tussen Mali en 

Denemarken, dat het bevel gekregen heeft zijn 

speciale strijdkrachten terug te trekken die het 

zonder toestemming van de junta ingezet zou 

hebben. Ten slotte werd de Franse ambassadeur in 

Mali het land uitgewezen.  

 

Hebben wij dergelijke problemen in Mali gekend? 

Door wie worden de overeenkomsten voor de 

toegang tot het Malinese grondgebied of luchtruim 

gesloten? Heeft Mali daadwerkelijk controle over 

zijn luchtruim? Steunt de Malinese regering de 

internationale aanwezigheid op haar grondgebied? 

Welke gevolgen heeft een en ander voor de huidige 

missies waaraan België deelneemt? 

 

05.03  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Les autorités du Mali n'ont encore 

jamais émis de plaintes concernant des appareils 

militaires belges. Par ailleurs, les procédures n'ont 

pas été modifiées récemment. 

 

05.03 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

De Malinese overheid heeft nog nooit klachten geuit 

over Belgische militaire toestellen. Er is evenmin 

sprake van recent gewijzigde procedures. 

 

(En français) L'accès au territoire et à l'espace 

aérien malien est régi par des accords conclus sous 

l'égide de l'ONU et de l'UE. En fonction de la 

mission, les détachements sont envoyés au Mali 

sous couvert de ces deux accords. La Belgique n'a 

pas conclu d'accord bilatéral avec le Mali. La 

Défense n'est nullement impliquée dans le contrôle 

de l'espace aérien malien.  

 

(Frans) De toegang tot het Malinese grondgebied 

en luchtruim wordt geregeld door akkoorden die 

gesloten werden onder auspiciën van de VN en van 

de EU. Afhankelijk van de missie worden de 

detachementen naar Mali uitgezonden op grond van 

die twee akkoorden. België heeft geen bilateraal 

akkoord met Mali gesloten. Defensie is 

hoegenaamd niet betrokken bij de controle van het 

Malinese luchtruim. 

 

05.04  Jasper Pillen (Open Vld): Nous n'avons pas 

eu un incident qu'avec la France, loin de là. Nous 

en avons eu également avec le Danemark et 

l'Allemagne, notamment et il faut aussi évoquer 

l'annulation tardive d'un Sommet européen avec les 

pays du Sahel. Tous ces incidents illustrent la 

détérioration marquée des relations entre l'Europe 

et les gouvernements des pays du Sahel, en 

particulier celui du Mali. Il ne s'agit pas en 

l'occurrence de simples faits divers!  

 

05.04  Jasper Pillen (Open Vld): Het incident met 

Frankrijk is slechts een van de vele. Er waren ook 

incidenten met onder meer Denemarken, Duitsland 

en de late afzegging van een EU-top met de 

Sahellanden. Dit illustreert de sterk verslechterde 

relatie tussen Europa en de regeringen van de 

Sahellanden, in het bijzonder die van Mali. Dit zijn 

toch zomaar geen faits divers!  

 

05.05  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Le 

gouvernement malien ne semble pas souhaiter un 

renforcement de la présence occidentale, en 

particulier sous commandement français. Chaque 

État – même dirigé par des putschistes – est libre 

05.05  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): De 

Malinese regering wenst kennelijk niet dat de 

westerse aanwezigheid in het land, in het bijzonder 

met militairen onder Frans commando, nog 

versterkt wordt. Elke Staat, ook als die Staat door 
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d'accepter ou non des troupes étrangères sur son 

sol. Mais il faudra clarifier les intentions du 

gouvernement malien quant à la présence 

européenne. La présence au Mali du groupe 

Wagner fournit déjà un élément de réponse.  

 

putschisten geregeerd wordt, is vrij al dan niet in te 

stemmen met de aanwezigheid van buitenlandse 

troepen op zijn grondgebied. Er moet echter 

duidelijkheid geschapen worden over de intenties 

van de Malinese regering met betrekking tot de 

Europese aanwezigheid. Het feit dat de Wagner 

Group in Mali opereert is op zich al een deel van het 

antwoord. 

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

06 Question de Jasper Pillen à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "Le port d'uniformes 

militaires" (55024246C) 

 

06 Vraag van Jasper Pillen aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "Het dragen van 

militaire uniformen" (55024246C) 

 

06.01  Jasper Pillen (Open Vld): Aux Pays-Bas, 

des" vétérans" ont pris part à des manifestations 

contre les mesures sanitaires. Ils portaient des 

uniformes militaires de camouflage officiels des 

forces armées néerlandaises. En Belgique, nous 

avons vu dans le sillage de l'affaire Conings qu'un 

militaire retraité se promenait en uniforme.  

 

Quelles règles sont-elles applicables chez nous en 

ce qui concerne le port de l'uniforme militaire? 

Combien de retraités disposent-ils d'une attestation 

de qualité à cet effet? 

 

06.01  Jasper Pillen (Open Vld): In Nederland 

namen zogezegde 'veteranen' deel aan 

coronabetogingen. Zij droegen officiële militaire 

uniformen met camouflageprint van de Nederlandse 

krijgsmacht. In België zagen we in de nasleep van 

de affaire-Conings dat een gepensioneerde militair 

rondliep in uniform.  

 

Welke regels gelden bij ons inzake het dragen van 

het militaire uniform? Hoeveel gepensioneerden 

hebben daartoe een attest van hoedanigheid? 

 

06.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): L'arrêté royal du 4 février 1998 

détermine les insignes ainsi que les pièces 

d'habillement et d'équipement portés par le 

personnel militaire, ainsi que les circonstances dans 

lesquelles et la manière dont ils doivent être portés. 

Un règlement interne précise le cadre pour le port 

de l'uniforme militaire. Il existe également un ordre 

général comprenant des dispositions relatives à 

l'attestation de qualité relative au port de l'uniforme 

par des militaires qui ne sont plus en service, dont 

les retraités. Le port illégal d'un uniforme dans 

l'espace public est passible d'une amende fixée à 

l'article 228 du Code pénal. La participation en 

uniforme à des manifestations interdites peut 

donner lieu à des poursuites pénales. Depuis le 

13 mars 2014, la Défense a délivré 

7 429 attestations de qualité à d'anciens militaires. 

 

06.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Het KB van 4 februari 1998 bepaalt de kentekens, 

de kledings- en uitrustingstukken gedragen door het 

militair personeel, alsook de omstandigheden 

waarin en de wijze waarop ze moeten worden 

gedragen. Een intern reglement verduidelijkt het 

kader voor het dragen van het militair uniform. Er is 

ook een algemeen order met bepalingen over het 

attest van hoedanigheid inzake het dragen van het 

uniform door militairen die niet meer in dienst zijn, 

waaronder gepensioneerden. Het onrechtmatig in 

het openbaar dragen van een uniform kan worden 

bestraft met een geldboete, bepaald in artikel 228 

van het Strafwetboek. Deelname in uniform aan 

verboden manifestaties kan aanleiding geven tot 

strafrechtelijke vervolging. Sinds 13 maart 2014 

heeft Defensie 7.429 attesten van hoedanigheid 

uitgereikt aan oud-militairen. 

 

Le service Notariat de la Défense délivre une carte 

à titre d'attestation à la demande du militaire qui 

part à la retraite. La carte n'est qu'une preuve de la 

qualité d'ex-militaire permettant de justifier le port 

de la tenue militaire. Elle n'ouvre aucun autre droit. 

 

 

La Défense a connaissance de quatre incidents 

survenus au cours des cinq dernières années: deux 

civils en uniforme arborant des grades militaires 

entre 2015 et 2018 lors de différents meetings 

De dienst Notariaat van Defensie geeft een kaart 

als attest op aanvraag van de militair die met 

pensioen gaat. De kaart is slechts een bewijs van 

de hoedanigheid van voormalig militair om militaire 

kledij te kunnen verantwoorden. Het opent geen 

andere rechten.  

 

Defensie heeft weet van vier incidenten in de 

afgelopen vijf jaar: twee burgers in uniform met 

militaire graden tussen 2015 en 2018 op 

verschillende vliegshows; het onterecht posten van 
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aériens; la publication illégitime d'une photo de soi-

même en uniforme militaire sur les médias sociaux 

en signe de soutien à M. Conings, ce qui a donné 

lieu à une déclaration et à un procès-verbal; le port 

illégal d'un uniforme lors du festival interdit La 

Boum 2 par un militaire retraité, ce qui a donné lieu 

à une plainte auprès du parquet bruxellois; des faits 

présumés de fraude à l'identité et d'usurpation de 

fonction commis par un homme qui prétendait 

faussement être un capitaine et aurait assisté à des 

événements privés en uniforme militaire. Depuis fin 

octobre 2021, l'affaire fait l'objet d'une instruction 

par le parquet de Nivelles. 

 

Une révision du cadre réglementaire n'est pas à 

l'ordre du jour. 

 

een foto van zichzelf in militair uniform op sociale 

media als steunbetuiging voor de heer Conings, met 

een aangifte en een proces-verbaal tot gevolg; een 

onrechtmatige uniformdracht tijdens het verboden 

festival La Boum 2 door een gepensioneerde 

militair, met een klacht bij het Brusselse parket tot 

gevolg; een vermoedelijke identiteitsfraude en 

ambtsaanmatiging door een man die zich valselijk 

uitgeeft voor kapitein en publieke en private 

evenementen zou hebben bijgewoond in militair 

uniform. Sinds eind oktober 2021 wordt de zaak 

onderzocht door het parket van Nijvel.  

 

 

Er is geen plan om het reglementaire kader aan te 

passen 

 

06.03  Jasper Pillen (Open Vld): Quatre incidents 

ont été recensés en cinq ans, dont trois ont été très 

médiatisés. Le problème n'est donc pas si fréquent. 

De plus, les 7 429 attestations de qualité prouvent 

que de nombreux ex-militaires sont fiers de leur 

uniforme et de leur carrière. 

 

06.03  Jasper Pillen (Open Vld): Er waren vier 

incidenten in vijf jaar tijd, waarvan er drie sterk zijn 

gemediatiseerd. Het probleem is dus niet zo groot. 

En met 7.429 attesten van hoedanigheid mogen we 

toch stellen dat heel wat ex-militairen trots zijn op 

hun uniform en hun loopbaan.  

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

07 Questions jointes de 

- Samuel Cogolati à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "Les systèmes de vidéosurveillance de nos 

bases militaires en Belgique et à l'étranger" 

(55024270C) 

- Samuel Cogolati à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "Les caméras Dahua et Hikvision sur les sites 

de la Défense" (55024589C) 

- Koen Metsu à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"Les infrastructures critiques et les bâtiments 

équipés de caméras chinoises" (55024755C) 

- Jasper Pillen à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"Les réseaux de caméras à la Défense" 

(55025092C) 

 

07 Samengevoegde vragen van 

- Samuel Cogolati aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De bewakingscamerasystemen 

op onze militaire bases in België en in het 

buitenland" (55024270C) 

- Samuel Cogolati aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De bewakingscamera's van de 

merken Dahua en Hikvision op sites van 

Defensie" (55024589C) 

- Koen Metsu aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De kritieke infrastructuren en gebouwen 

die uitgerust zijn met Chinese camera’s" 

(55024755C) 

- Jasper Pillen aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De cameranetwerken bij Defensie" 

(55025092C) 

 

07.01  Samuel Cogolati (Ecolo-Groen): Voici 

plusieurs mois que je m'inquiète de la présence de 

caméras produites par deux leaders mondiaux 

chinois, Dahua et Hikvision, qui sont directement 

impliqués dans le génocide des Ouïghours. Ces 

sociétés vendent des outils de reconnaissance 

faciale et, donc, de ségrégation raciale. Plusieurs 

pays les ont interdites, au moins dans leurs services 

de la défense. Le Parlement européen les a 

proscrites dans ses bâtiments bruxellois. Je 

m'inquiète également de leur présence autour de 

sites militaires sensibles. 

 

 

 

07.01  Samuel Cogolati (Ecolo-Groen): Ik maak 

me al vele maanden zorgen over de aanwezigheid 

van camera's die gefabriceerd werden door twee 

Chinese wereldleiders, Dahua en Hikvision. Beide 

bedrijven zijn rechtstreeks betrokken bij de 

genocide op de Oeigoeren. Ze verkopen systemen 

met gezichtsherkenning, die dus rassenscheiding 

mogelijk maken. Verscheidene landen hebben die 

camera's al verboden, of tenminste toch uit hun 

defensiediensten gebannen. In de Brusselse 

gebouwen van het Europees Parlement zijn ze 

tevens verboden. Ik ben ook bezorgd over hun 

aanwezigheid in de buurt van gevoelige militaire 

sites.  
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La commission des Achats militaires de la Chambre 

doit-elle approuver les marchés publics de la 

Défense pour ces caméras? La trentaine de 

caméras achetées se servent-elles du software de 

Hikvision ou de Dahua qui semble constituer un 

danger? Dans l'analyse de risque du SGRS, 

comment la Défense s'assure-t-elle de l'absence de 

fuite de données vers l'autorité chinoise? Des 

partenaires militaires comme l'armée américaine 

ont-ils émis des craintes par rapport à l'utilisation de 

ces équipements par notre Défense? 

 

Moet de commissie Legeraankopen van de Kamer 

de overheidsopdrachten van Defensie voor de 

aankoop van deze camera's goedkeuren? Zijn de 

ongeveer dertig aangekochte camera's uitgerust 

met de software van Hikvision of Dahua die 

gevaarlijk blijkt te zijn? Hoe verzekert Defensie er 

zich in de door de ADIV uitgevoerde risicoanalyse 

van dat er geen gegevens gelekt worden naar de 

Chinese overheid? Hebben bepaalde militaire 

partners zoals het Amerikaanse leger hun 

bezorgdheid geuit over het gebruik van die 

apparatuur door onze Defensie?  

 

07.02  Jasper Pillen (Open Vld): Récemment, un 

article paru dans Humo a révélé que la plus grande 

entreprise de surveillance du monde, la chinoise 

Hikvision, pourrait accéder aisément à des données 

potentiellement sensibles. En Australie et à Taïwan, 

les services militaires ont entre-temps exclu 

Hikvision de leur réseau pour des raisons de 

sécurité. En novembre, la Défense britannique a 

également émis un avis négatif. 

 

Quelles procédures suivons-nous en ce qui 

concerne la surveillance par caméras au sein de la 

Défense? Quelles sont les procédures applicables à 

l'internet des objets (internet of things)? La ministre 

dispose-t-elle d'un relevé des marques et des types 

de caméras utilisés par la Défense? A-t-on des 

contrats avec Hikvision et/ou Dahua? Comment la 

ministre répertoriera-t-elle et, le cas échant, réglera-

t-elle les risques potentiels en matière de sécurité? 

 

07.02  Jasper Pillen (Open Vld): Onlangs bleek uit 

een artikel in Humo dat 's werelds grootste 

surveillancebedrijf – het Chinese Hikvision – 

probleemloos toegang zou kunnen hebben tot 

mogelijk gevoelige gegevens. In Australië en 

Taiwan verwijderden de militaire diensten Hikvision 

intussen uit veiligheidsoverwegingen uit hun 

netwerk. In november bracht ook de Britse defensie 

een negatief advies uit.  

 

Welke procedures volgen wij met betrekking tot 

camerabewaking bij Defensie? Wat zijn de 

procedures inzake het internet of things? Heeft de 

minister een overzicht van merken en cameratypes 

die Defensie gebruikt? Zijn er contracten met 

Hikvision en/of Dahua? Hoe zal de minister de 

potentiële veiligheidsrisico's in kaart brengen en 

desgevallend verhelpen? 

 

07.03  Koen Metsu (N-VA): Des caméras chinoises 

sont utilisées par la Défense, dans les 

commissariats de police, les supermarchés, les 

centres d'asile, les écoles, les hôpitaux et même 

dans des bâtiments des autorités fédérale et 

flamande. Personne ne sait apparemment où elles 

ont été installées.  

 

La Défense fait-elle effectivement usage de 

caméras chinoises? Quelles infrastructures 

critiques en Belgique – je songe à nos bases 

militaires – ont-elles été équipées de ces caméras 

made in China?  

 

07.03  Koen Metsu (N-VA): Camera's van Chinese 

makelij worden gebruikt door Defensie, in 

politiecommissariaten, supermarkten, asielcentra, 

scholen, ziekenhuizen en zelfs in gebouwen van de 

federale en Vlaamse overheid. Niemand weet 

blijkbaar waar ze precies hangen.  

 

 

Maakt Defensie inderdaad gebruik van 

beveiligingscamera's van Chinese makelij? Welke 

kritieke infrastructuren in België, waaronder militaire 

basissen, zijn uitgerust met deze camera's? 

 

07.04  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

La Défense a dix caméras Hikvision et une 

vingtaine de Dahua. Un logiciel du fabricant est 

installé sur l'ordinateur qui pilote la surveillance. 

Comme il n'est pas utilisé par la Défense, il n'y a 

pas de risque de transmission de données à l'insu 

de l'utilisateur. 

 

 

 

La législation européenne sur les marchés publics 

07.04 Minister Ludivine Dedonder (Frans): 

Defensie beschikt over tien camera's van het merk 

Hikvision en een twintigtal van het merk Dahua. Op 

de computer die het camerabewakingssysteem 

aanstuurt, is een softwareprogramma van de 

fabrikant geïnstalleerd. Aangezien dat programma 

niet door Defensie gebruikt wordt, is er geen gevaar 

voor gegevensoverdracht buiten medeweten van de 

gebruiker. 

 

Op grond van de Europese regelgeving inzake 
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ne permet pas d'exclure certains fabricants. Une 

évaluation au cas par cas, selon la sensibilité du 

site, est donc appliquée. Ce matériel n'étant pas 

considéré comme militaire, les dossiers 

d'acquisition ne doivent pas être présentés à la 

commission des Achats militaires.  

 

 

En juin 2021, des lignes directrices classifiées ont 

été publiées à l'attention des utilisateurs d'appareils 

provenant de producteurs jugés à risque. Le SGRS, 

qui n'a pas reçu d'avertissement des partenaires de 

l'OTAN, les adaptera si nécessaire. Ces caméras, 

qui ne surveillent pas les sites sensibles, 

fonctionnent sur un réseau local, inaccessible à 

l'extérieur. L'entretien se fait toujours en présence 

d'un membre de la Défense.  

 

aanbestedingen is het niet mogelijk om bepaalde 

fabrikanten uit te sluiten. Er wordt dus voor elk 

geval apart een evaluatie gemaakt in functie van de 

gevoeligheid van de site. Aangezien dat materiaal 

niet beschouwd wordt als militair materiaal, moeten 

de aankoopdossiers niet voorgelegd worden aan de 

commissie voor de Legeraankopen. 

 

In juni 2021 werden er vertrouwelijke richtsnoeren 

gepubliceerd ter attentie van de gebruikers van 

toestellen van producenten die als een risico 

beschouwd worden. De ADIV, die geen 

waarschuwing ontvangen heeft van de NAVO-

partners, zal die richtsnoeren zo nodig aanpassen. 

Die camera's, die niet gebruikt worden voor de 

bewaking van de gevoelige sites, zijn aangesloten 

op een lokaal netwerk, dat van buitenaf niet 

toegankelijk is. Het onderhoud wordt altijd 

uitgevoerd in aanwezigheid van een medewerker 

van Defensie.  

 

(En néerlandais) La surveillance est assurée par 

des caméras des marques Bosch, Axis, Flir et 

Wisenet. La Défense n'a pas de contrats avec 

Hikvision et Dahua. L'internet of things est 

effectivement pris en considération. Des directives 

spécifiques sont mises en place pour éviter toute 

fuite de données sensibles. 

 

(Nederlands) De bewaking wordt verzekerd door 

camera's van de merken Bosch, Axis, Flir en 

Wisenet. Defensie heeft geen contracten met 

Hikvision en Dahua. Het internet of things wordt 

effectief in aanmerking genomen. Er worden 

specifieke richtlijnen opgesteld om te vermijden dat 

gevoelige gegevens zouden weglekken. 

 

07.05  Samuel Cogolati (Ecolo-Groen): Il est 

important de savoir qu'il y a des lignes directrices 

sur l'usage des caméras, même si elles sont 

classifiées. Ces caméras sont présentes dans 

presque toutes les administrations publiques et 

utilisées avec peu de cohérence pour les sites 

sensibles. Vous ne précisez pas quels sites sont 

surveillés par Hikvision ou Dahua. Si le Parlement 

européen exclut ces caméras de ses bâtiments, la 

Défense pourrait le faire sur le territoire belge. 

J'espère que nous pourrons prochainement avoir de 

la transparence. 

 

07.05  Samuel Cogolati (Ecolo-Groen): Het is 

belangrijk om te weten dat er richtlijnen zijn met 

betrekking tot het gebruik van de camera's, ook al 

zijn die geclassificeerd. Die camera's zijn bijna in 

alle overheidsadministraties aanwezig en worden op 

een weinig samenhangende manier gebruikt voor 

de gevoelige sites. U preciseert niet welke sites er 

gesurveilleerd worden door Hikvision en Dahua. Het 

Europees Parlement sluit het gebruik van die 

camera's in zijn gebouwen uit en Defensie zou 

hetzelfde kunnen doen op het Belgische 

grondgebied. Ik hoop dat wij hierover binnenkort 

meer duidelijkheid kunnen krijgen. 

 

07.06  Jasper Pillen (Open Vld): Il existe des 

directives claires dont s'occupe le SGRS. La 

Défense fait figure de bon élève dans ce domaine. 

 

07.06  Jasper Pillen (Open Vld): Er zijn duidelijke 

richtlijnen en de ADIV is ermee bezig. Defensie 

scoort op dat vlak goede punten. 

 

07.07  Koen Metsu (N-VA): Au moins, la ministre 

s'est montrée claire dans sa réponse. D'autres 

ministres, tels que le ministre de la Justice, ont 

davantage tourné autour du pot. Il très important 

que le SGRS soit associé au dossier. L'information 

selon laquelle il n'est pas question de caméras 

Dahua ou Hikvision au sein de la Défense est 

encourageante. Je craignais, en effet, le contraire. 

 

07.07  Koen Metsu (N-VA): De minister was ten 

minste duidelijk in haar antwoord. Andere ministers, 

zoals de minister van Justitie, draaiden veeleer rond 

de pot. De betrokkenheid van de ADIV is heel 

belangrijk. Dat er bij Defensie geen sprake is van 

Dahua of Hikvision is bemoedigende informatie. Ik 

vreesde immers het tegendeel.  

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 
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08 Question de Kris Verduyckt à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "Les répercussions de la 

cyberattaque sur le logiciel de paiement des 

salaires" (55024357C) 

 

08 Vraag van Kris Verduyckt aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De gevolgen van de 

cyberaanval voor de loonsoftware" (55024357C) 

 

08.01  Kris Verduyckt (Vooruit): Au cours de 

l'année écoulée, le logiciel de Capgemini a été 

souvent à l'origine de plaintes pour erreurs de 

paiement. Il serait particulièrement grave que la 

récente cyberattaque dont la Défense a été victime 

entraîne des complications supplémentaires.  

 

Qu'en est-il des problèmes de logiciel? Le progiciel 

a-t-il également été touché par la cyberattaque? 

 

08.01  Kris Verduyckt (Vooruit): De software van 

Capgemini was het afgelopen jaar al vaak 

verantwoordelijk voor klachten over misgelopen 

betalingen. Het zou heel erg zijn mocht de recente 

cyberaanval die Defensie heeft getroffen, nog voor 

bijkomende complicaties gezorgd hebben.  

 

Wat is de stand van zaken van de 

softwareproblemen? Is ook het softwarepakket 

getroffen door de cyberaanval?  

 

08.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): En raison des cyberattaques du 

17 décembre 2021, plus aucun développement n'a 

eu lieu sur le plan de HRM@Defense depuis la 

réunion de commission du 15 décembre 2021. 

L'accès à l'application a été immédiatement 

interrompu étant donné l'incidence sur 

l'environnement de production, de développement 

et de tests. Il n'était dès lors plus possible de 

modifier des données dans le système. Le serveur 

a été relancé le 12 janvier pour les gestionnaires. 

Depuis le 17 janvier, tout un chacun peut à nouveau 

introduire des prestations. Dans certains cas, il sera 

procédé à des régularisations qui seront liquidées 

lors des prochains paiements. La première partie à 

avoir été rendue à nouveau opérationnelle est 

l'environnement de production. Les environnements 

de tests sont également à nouveau disponibles 

depuis le 24 janvier. 

 

08.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Sinds de commissievergadering van 15 december 

2021 zijn er door de cyberaanvallen op 

17 december 2021 geen verdere ontwikkelingen 

meer geweest op het gebied van HRM@Defense. 

De toegang werd onmiddellijk onderbroken, 

aangezien er een impact was op de 

productieontwikkeling en testomgeving. Bijgevolg 

was het niet mogelijk om data te wijzigen in de 

applicatie. De server werd opnieuw opgestart op 

12 januari voor de beheerders. Sinds 17 januari kan 

iedereen de prestaties opnieuw invoeren. In 

sommige gevallen zullen regularisaties 

plaatsvinden, die bij de volgende uitbetalingen 

zullen worden vereffend. Er is voor gekozen om 

eerst de productieomgeving opnieuw operationeel 

te maken. Sinds 24 januari worden ook de 

testomgevingen opnieuw ter beschikking gesteld 

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

09 Questions jointes de 

- Kris Verduyckt à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "L'établissement ou l'actualisation des 

cadres de valeurs et de normes" (55024358C) 

- Guillaume Defossé à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "Le plan de gestion de la diversité" 

(55024525C) 

 

09 Samengevoegde vragen van 

- Kris Verduyckt aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Het opstellen of actualiseren van 

waarden- en normenkaders" (55024358C) 

- Guillaume Defossé aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Het plan van aanpak inzake 

diversiteit" (55024525C) 

 

09.01  Kris Verduyckt (Vooruit): La Défense 

s'attelle à élaborer un cadre de valeurs et de 

normes. Qui est associé à ces travaux et comment 

se déroulera la communication à ce sujet? 

 

09.01  Kris Verduyckt (Vooruit): Er wordt bij 

Defensie gewerkt aan een waarden- en 

normenkader. Wie wordt erbij betrokken en hoe zal 

er daarover worden gecommuniceerd?  

 

09.02  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Vous 

avez dit que les normes et valeurs de la Défense 

seraient révisées pour lutter contre les abus et 

l'extrémisme. Je m'en réjouis. Il faut aussi 

rapidement lancer un plan volontariste d'action pour 

une gestion saine de la diversité à la Défense. Les 

personnes d'origine et de confessions différentes 

09.02  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): U hebt 

gezegd dat de normen en waarden bij Defensie 

tegen het licht gehouden zouden worden om 

misbruik en extremisme tegen te gaan. Dat is een 

goede zaak. Er moet ook snel werk gemaakt 

worden van een krachtdadig plan van aanpak voor 

een gezond beheer van de diversiteit bij Defensie. 
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peinent à trouver leur place et à être respectées. 

Les femmes subissent trop souvent du sexisme. 

 

 

 

 

Combien de plaintes sont-elles déposées chaque 

année à la Défense pour discrimination raciale, 

religieuse, de genre ou d'orientation sexuelle? Quel 

est leur suivi? Des cas de victimes n'osant pas 

porter plainte vous sont-ils parvenus? Comment les 

encourager à porter plainte et les préserver de 

pressions? Un plan est-il prévu pour promouvoir la 

diversité dans nos troupes? Des partenaires tels 

qu'Unia ont-ils été sollicités? Des actions concrètes 

ont-elles menées?  

 

Voor personen met een andere achtergrond of 

geloofsovertuiging is het niet gemakkelijk om hun 

plaats te vinden bij Defensie en gerespecteerd te 

worden. Vrouwen zijn nog al te vaak het slachtoffer 

van seksisme. 

 

Hoeveel klachten worden er jaarlijks bij Defensie 

ingediend wegens discriminatie op grond van ras, 

godsdienst, gender of seksuele geaardheid? Hoe 

worden die klachten opgevolgd? Zijn u gevallen 

bekend van slachtoffers die geen klacht durven in te 

dienen? Hoe kunnen we hen ertoe aanmoedigen 

toch een klacht in te dienen en voorkomen dat ze 

onder druk worden gezet? Is er een plan om 

diversiteit bij het leger te bevorderen? Werd er een 

beroep gedaan op partners zoals Unia? Werden er 

concrete acties opgezet? 

 

09.03  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Dans le prolongement des ateliers 

organisés en présence de représentants de toutes 

les sections de la Défense, une proposition a été 

élaborée en vue de l'établissement d'un cadre de 

valeurs et de normes. Les syndicats ont également 

été associés à cet exercice. Des valeurs 

fondamentales ont été proposées pour l'ensemble 

des membres du personnel de la Défense. Des 

normes additionnelles pourront encore être définies 

par unité. 

 

L'objectif est de diffuser le nouveau cadre de 

valeurs et de normes à partir du deuxième trimestre 

de 2022 par le biais d'affiches, de dépliants, 

d'infographies sur l'intranet et de brochures. Il fera 

également partie de la formation de base et de la 

préparation. Compte tenu des évolutions rapides 

dans la société, je suis ce dossier de près. 

 

09.03 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

In het verlengde van workshops met 

vertegenwoordigers van alle geledingen van 

Defensie werd een voorstel voor een waarden- en 

normenkader opgesteld. Ook de vakbonden worden 

bij de oefening betrokken. Er werden kernwaarden 

voorgesteld voor alle personeelsleden van 

Defensie. Per eenheid kunnen er nog bijkomende 

waarden worden gedefinieerd. 

 

 

 

Het is de bedoeling het nieuwe waarden- en 

normenkader vanaf het tweede trimester van 2022 

via affiches, flyers, infographics op het intranet en 

brochures te verspreiden. Het zal ook deel 

uitmaken van de basisvorming en de opleiding. 

Gelet op de snelle evoluties in de maatschappij, 

volg ik dit dossier van nabij op. 

 

(En français) En 2021, on a enregistré sept plaintes 

pour racisme et sept plaintes pour sexisme. On les 

a toutes traitées et on a fourni une réponse dans un 

délai de trente jours. On a tout fait pour prendre en 

charge le problème en collaboration avec les 

hiérarchies. La Défense offre désormais la 

possibilité de porter plainte de manière anonyme. 

Une politique de diversité est en vigueur depuis 

2003, afin de créer une culture d'organisation plus 

inclusive, pour attirer et conserver un potentiel plus 

riche de collaborateurs et stimuler une collaboration 

constructive, permettant à chacun de s'épanouir, de 

s'exprimer et de contribuer pleinement au bon 

fonctionnement de la Défense.  

 

 

 

La politique de diversité fait partie de la formation 

de base. On a produit deux bandes dessinées 

articulées autour des valeurs et de la diversité. 

(Frans) In 2021 werden er zeven klachten wegens 

racisme geregistreerd en zeven klachten wegens 

seksisme. Men heeft alle klachten behandeld en 

binnen een termijn van dertig dagen een antwoord 

verstrekt. Men heeft alles in het werk gesteld om 

het probleem in samenwerking met de hiërarchie 

aan te pakken. Defensie biedt nu ook de 

mogelijkheid om anoniem een klacht in te dienen. 

Sinds 2003 wordt er een diversiteitsbeleid gevoerd 

met het oog gericht op een inclusievere 

organisatiecultuur. Het is de bedoeling om een rijker 

potentieel aan medewerkers aan te trekken en te 

behouden en een constructieve samenwerking te 

stimuleren, waarbinnen iedereen zich kan 

ontplooien, zich kan uitdrukken en ten volle kan 

bijdragen tot de goede werking van Defensie.  

 

Het diversiteitsbeleid maakt deel uit van de 

basisopleiding. Er werden stripboeken gemaakt 

waarin bepaalde waarden en diversiteit centraal 
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Respecter les autres est depuis 2020 une 

compétence comportementale générique sur 

laquelle chaque militaire est évalué.  

 

En lien avec les équipes de DG HR, Unia et l'Institut 

pour l'égalité entre les femmes et les hommes sont 

régulièrement consultés sur cette politique de 

diversité.  

 

staan. De ander respecteren is sinds 2020 een 

generieke gedragscompetentie waarop elke militair 

geëvalueerd wordt.  

 

Unia en het Instituut voor de gelijkheid van vrouwen 

en mannen staan in contact met de teams van 

DG HR en worden regelmatig over dat 

diversiteitsbeleid geconsulteerd. 

 

09.04  Kris Verduyckt (Vooruit): Si la pensée est 

libre, cela ne vaut pas pour la manière dont on se 

comporte vis-à-vis de collègues et de tiers au sein 

d'une organisation professionnelle. La société est 

en pleine évolution s'agissant, par exemple, de 

notre perception du racisme et du sexisme. Dans 

certaines organisations, certains faits sont parfois 

couverts, fût-ce avec de bonnes intentions. Dans ce 

contexte, j'attends avec impatience le futur cadre de 

valeurs et de normes de la Défense. 

 

09.04  Kris Verduyckt (Vooruit): De gedachten zijn 

vrij, maar de manier waarop men met collega's en 

derden omgaat binnen een professionele 

organisatie is dat niet. De samenleving is in volle 

evolutie wat de omgang met bijvoorbeeld racisme 

en seksisme betreft. In sommige organisaties 

worden bepaalde feiten soms, zij het met goede 

bedoelingen, afgedekt. In die context kijk ik uit naar 

het toekomstige waarden- en normenkader van 

Defensie.  

 

09.05  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): La 

gestion de la diversité est essentielle pour la 

Défense et pour le bien-être du personnel. Redéfinir 

les valeurs est important mais ne suffit pas. Il faut 

aussi les appliquer, d'où l'importance de travailler 

sur ce plan de gestion de la diversité, qu'il faudra 

approfondir pour régler les problèmes persistants et 

aboutir à une Défense vraiment plurielle.  

 

 

 

 

Vous avez mis en place la possibilité de porter 

plainte de manière anonyme. Cela va dans le bons 

sens. On continuera évidemment à suivre ce 

dossier. 

 

09.05  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): 

Diversiteitsmanagement is van essentieel belang 

voor Defensie en voor het welzijn van het 

personeel. Het is belangrijk om de waarden te 

herdefiniëren, maar dat alleen volstaat niet. Het is 

ook nodig die waarden toe te passen en daarom is 

het belangrijk werk te maken van dit plan voor 

diversiteitsmanagement, dat verder uitgediept zal 

moeten worden om de hardnekkige problemen op 

te lossen en tot een echte diverse Defensie te 

komen. 

 

U hebt de mogelijkheid ingevoerd om anoniem 

klacht in te dienen. Dat is een stap in de goede 

richting. We zullen dit dossier vanzelfsprekend 

blijven volgen. 

 

09.06  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

Ma volonté d'avancer dans ce domaine est sans 

failles. Notre inspecteur général a rencontré l'auteur 

du rapport, ce qui permet de prendre en compte ses 

constats. 

 

09.06 Minister Ludivine Dedonder (Frans): Ik blijf 

vastberaden om op dit gebied vooruitgang te 

boeken. Onze inspecteur-generaal heeft een 

ontmoeting gehad met de auteur van het verslag, 

waardoor er met zijn bevindingen rekening 

gehouden kan worden. 

 

09.07  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Je 

n'avais aucun doute sur votre volonté de travailler 

sur ce sujet, surtout avec les événements de 

l'année dernière. Je me réjouis que cette personne 

ait été entendue. 

 

09.07  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Ik 

twijfelde niet aan uw vastberadenheid om hier werk 

van te maken, vooral gezien de gebeurtenissen van 

het afgelopen jaar. Ik ben blij dat die persoon 

gehoord werd. 

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

10 Question de Jasper Pillen à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "Les décorations pour 

l'opération Red Kite" (55024414C) 

 

10 Vraag van Jasper Pillen aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De onderscheidingen 

voor Red Kite" (55024414C) 

 

10.01  Jasper Pillen (Open Vld): Le Royaume-Uni 

a décidé de décerner une médaille d'opération aux 

10.01  Jasper Pillen (Open Vld): Het Verenigd 

Koninkrijk heeft beslist om een operatiemedaille uit 
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militaires qui ont participé aux évacuations en 

Afghanistan l'année dernière.  

 

L'attribution d'une distinction est-elle également 

prévue dans notre pays? Dans l'affirmative, qui 

entrera en ligne de compte? 

 

te reiken aan de militairen die deelnamen aan de 

evacuaties uit Afghanistan vorig jaar.  

 

Wordt dat ook in ons land gepland? Zo ja, wie zal 

daarvoor in aanmerking komen? 

 

10.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): J'ai déjà demandé au Chef de la 

Défense de formuler une proposition en vue 

d'accorder une distinction aux soldats qui ont 

participé à l'opération Red Kite. Les modalités 

d'attribution sont encore à l'étude et seront définies 

et communiquées dès que possible. Elles seront les 

mêmes pour tous les membres du personnel, quel 

que soit le lieu où ils ont participé à cette opération. 

 

10.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Ik heb aan de Chef Defensie al gevraagd om een 

voorstel te doen om de deelnemers aan operatie 

Red Kite een onderscheiding te geven. De 

modaliteiten voor de toekenning worden nog 

bestudeerd en zullen zo snel mogelijk worden 

gedefinieerd en gecommuniceerd. Zij zijn hetzelfde 

voor alle personeelsleden, waar ook zij aan de 

operatie hebben meegewerkt.  

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

11 Question de Kris Verduyckt à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "Le principe de non-

recours en premier" (55024461C) 

 

11 Vraag van Kris Verduyckt aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "No first use" 

(55024461C) 

 

11.01  Kris Verduyckt (Vooruit): Les États-Unis 

envisagent d'instaurer le principe de No first Use 

(principe de non-recours en premier) dans leur 

stratégie nucléaire. Qu'en pense le gouvernement?  

 

11.01  Kris Verduyckt (Vooruit): De VS overweegt 

om in haar nucleaire strategie het No First Use-

principe in te voeren. Wat is het standpunt van onze 

regering?  

 

11.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Nous sommes d'avis que nous 

devons continuer à lutter pour un monde sans 

armes nucléaires. On ne pourra y parvenir que si 

toutes les puissances nucléaires s'engagent sur 

cette voie de la dénucléarisation. L'administration 

Biden souhaite réduire le rôle des armes nucléaires, 

à condition de pouvoir continuer à recourir à une 

stratégie de dissuasion efficace. Dans une 

déclaration conjointe, la Chine, la Russie, la 

Grande-Bretagne, les États-Unis et la France ont 

exprimé leur engagement en faveur d'un monde 

sans armes nucléaires. Lors de l'enquête émanant 

des autorités américaines, notre pays a souligné 

l'importance de cette déclaration. 

 

11.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Ons standpunt is dat we blijven streven naar een 

wereld zonder kernwapens. Dat kan alleen 

gerealiseerd worden als alle kernmogendheden zich 

in die richting engageren. De Biden-regering wil de 

rol van nucleaire wapens verminderen, mits er nog 

steeds een efficiënte ontradingsstrategie gevoerd 

kan worden. In een gezamenlijke verklaring van 

China, Rusland, Groot-Brittannië, de VS en 

Frankrijk werd een streven naar een wereld zonder 

kernwapens uitgesproken. Tijdens de bevraging 

van de VS-autoriteiten heeft ons land op een 

dergelijke verklaring aangedrongen.  

 

11.03  Kris Verduyckt (Vooruit): Un monde sans 

armes nucléaires serait beaucoup plus sûr. Chaque 

pas dans cette direction est une victoire. Je 

suppose que le gouvernement adopte également 

cette position vis-à-vis des États-Unis, mais je 

comprends qu'il s'agit de discussions 

confidentielles. 

 

11.03  Kris Verduyckt (Vooruit): Een wereld 

zonder kernwapens is veel veiliger. Elke stap in die 

richting is een overwinning. Ik ga ervan uit dat de 

regering ook dat standpunt inneemt ten opzichte 

van de VS, maar ik begrijp dat het om 

vertrouwelijke gesprekken gaat. 

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

12 Question de Peter Buysrogge à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "Le communiqué du 

CHOD concernant les informations sensibles" 

(55024480C) 

12 Vraag van Peter Buysrogge aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "Het communiqué van 

de CHOD over gevoelige informatie" (55024480C) 
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12.01  Peter Buysrogge (N-VA): Le CHOD évoque 

une augmentation des incidents relatifs à des fuites 

d'informations et a déjà menacé de prendre des 

mesures à l'encontre des militaires qui s'en rendent 

coupables.  

 

Quelle est la cause de cette sortie? La ministre 

dispose-t-elle de chiffres à cet égard? Comment la 

Défense réagira-t-elle aux éventuelles violations de 

confidentialité? Des règles plus strictes ne sont-

elles pas nécessaires en matière d'utilisation des 

réseaux sociaux? Quelle est l'attitude de la Défense 

face aux journalistes qui, systématiquement, 

contournent les canaux de presse officiels et 

partagent des informations sensibles? 

 

12.01  Peter Buysrogge (N-VA): De CHOD spreekt 

van een toename van incidenten op het vlak van het 

uitlekken van informatie en hij heeft al gedreigd met 

maatregelen tegen militairen die zich daaraan 

bezondigen.  

 

Wat is de aanleiding van deze oprisping? Beschikt 

de minister over cijfers in dit verband? Hoe zal 

Defensie optreden tegen mogelijke inbreuken op 

vertrouwelijkheid? Zijn er geen strengere regels 

nodig voor het gebruik van sociale media? Wat is 

de houding van Defensie tegenover journalisten die 

systematisch de officiële perskanalen omzeilen en 

gevoelige informatie delen?  

 

12.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Ces derniers mois, l'on a constaté une 

série d'infractions ponctuelles portant sur le partage 

d'informations opérationnelles sensibles sur les 

réseaux sociaux et dans la presse. Du point de vue 

de la société, la réaction est en tout cas plus rapide 

sur les réseaux sociaux. La Défense ne dispose 

pas de statistiques y afférentes. Toutefois, ces 

communiqués peuvent constituer une violation de 

différents règlements de la Défense, ce qui peut 

également porter atteinte à la sécurité du personnel, 

tant en Belgique qu'à l'étranger. 

 

12.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

In de voorbije maanden werd een aantal punctuele 

overtredingen vastgesteld op het delen van 

gevoelige operationele informatie via sociale media 

en in de pers. Maatschappelijk wordt er sowieso 

sneller gereageerd via sociale media. Daarover zijn 

er geen statistieken bij Defensie. Dergelijke 

berichten kunnen echter een inbreuk vormen op 

diverse reglementen van Defensie, wat ook een 

gevaar kan zijn voor de veiligheid van het 

personeel, zowel in België als in het buitenland.  

 

Par le biais d'un Flash, l'état-major de la Défense a 

rappelé au personnel les consignes à appliquer 

dans un contexte de sécurité qui évolue 

rapidement. Je ne définirai pas de nouveaux 

protocoles mais je compte sur le sens des 

responsabilités de toutes les personnes 

concernées. 

 

Via een Flashbericht heeft de Defensiestaf het 

personeel herinnerd aan de voorschriften in een 

snel evoluerende veiligheidscontext. Ik zal geen 

nieuwe protocollen uitwerken, maar ik reken op het 

verantwoordelijkheidsgevoel van alle betrokkenen. 

 

12.03  Peter Buysrogge (N-VA): Il faut 

effectivement fixer une limite! La sécurité de nos 

compatriotes, y compris celle de nos troupes à 

l'étranger, et le respect de la vie privée de nos 

militaires sont primordiaux. Il faut donc sanctionner 

très sévèrement les atteintes à ces principes.  

 

12.03  Peter Buysrogge (N-VA): Er moet 

inderdaad ergens een grens worden getrokken! De 

veiligheid van onze mensen, waaronder onze 

troepen in het buitenland, en de privacy van onze 

militairen staan voorop. Tegen inbreuken moet dan 

ook keihard worden opgetreden.  

 

12.04  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

Monsieur Buysrogge, il n'y a pas de statistiques, 

mais il y a des interventions de leurs chefs 

hiérarchiques. L'important est de sensibiliser et 

d'agir au niveau préventif.  

 

12.04 Minister Ludivine Dedonder (Frans): 

Mijnheer Buysrogge, er zijn geen statistieken, maar 

hun hiërarchische meerderen hebben al 

ingegrepen. Het belangrijkste is dat men 

sensibiliseert en preventief optreedt.  

 

12.05  Peter Buysrogge (N-VA): Je suppose que 

des chiffres sont disponibles au sujet des mesures 

disciplinaires prises à l'égard de militaires. 

 

12.05  Peter Buysrogge (N-VA): Wanneer men 

een disciplinaire maatregel neemt ten aanzien van 

een militair, ga ik ervan uit dat daarover cijfers 

beschikbaar zijn.  

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 
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13 Question de Peter Buysrogge à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "La vaccination 

d'enfants par la Défense" (55024481C) 

 

13 Vraag van Peter Buysrogge aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De vaccinatie van 

kinderen door Defensie" (55024481C) 

 

13.01  Peter Buysrogge (N-VA): Depuis le 

17 janvier, les enfants de moins de 12 ans peuvent 

également se faire vacciner à l'Hôpital Militaire de 

Neder-over-Heembeek dans le cadre de la 

campagne de vaccination bruxelloise.  

 

La ministre considère-t-elle également qu'apporter 

son soutien à l'achèvement d'une vaccination 

volontaire constitue l'une des missions de la 

Défense? Combien de personnes y ont-elles déjà 

fait vacciner leurs enfants? Qui supporte les coûts 

et à combien s'élèvent-ils jusqu'à présent? 

 

13.01  Peter Buysrogge (N-VA): Sinds 17 januari 

kunnen ook kinderen jonger dan 12 in het Militair 

Hospitaal van Neder-over-Heembeek terecht voor 

een vaccinatiespuit, als onderdeel van de Brusselse 

vaccinatiecampagne.  

 

Vindt de minister het ook een taak van Defensie om 

bij te springen voor de afwerking van een vrijwillige 

vaccinatie? Hoeveel personen hebben hun kinderen 

daar al laten vaccineren? Wie draagt de kosten en 

hoeveel bedragen die tot nu toe? 

 

13.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Les missions menées dans le cadre 

de l'aide à la nation demeurent une priorité 

opérationnelle. Depuis le 10 janvier 2022, le centre 

de vaccination installé dans l'Hôpital Militaire est 

ouvert quotidiennement aux enfants, entre 15 et 

17 heures. L'inscription s'effectue par le biais de la 

plate-forme Doctena et 226 vaccins ont été 

administrés à des enfants jusqu'au 2 février. Le 

personnel est rémunéré par la Défense, étant 

entendu que maximum 42 personnes sont affectées 

au centre de vaccination, en fonction du nombre de 

rendez-vous planifiés. Le matériel est fourni 

gratuitement par la Région de Bruxelles-Capitale. 

Les transports éventuels, par exemple pour des 

prisons et des maisons de repos et de soins, sont 

assurés par l'entreprise Medista. Ces coûts ne sont 

pas non plus à charge de la Défense. 

 

Le coût total du soutien au centre de vaccination, 

dont l'Hôpital Militaire supporte la plus grande part, 

s'est élevé à 3 811 000 euros pour 2021. Ces 

dépenses ont été financées par des crédits imputés 

au budget de la Défense. 

 

13.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Opdrachten in het kader van de hulp aan de natie 

blijven een operationele prioriteit. Sinds 10 januari 

2022 is het vaccinatiecentrum in het Militair 

Hospitaal dagelijks geopend voor kinderen, tussen 

15 en 17 uur. De inschrijving gebeurt via het 

platform Doctena en tot 2 februari werden 

226 vaccins toegediend aan kinderen. Het 

personeel wordt betaald door Defensie, waarbij 

maximaal 42 personen worden ingezet in het 

vaccinatiecentrum, afhankelijk van het aantal 

geplande afspraken. Het materiaal wordt gratis 

geleverd door het Brussels Hoofdstedelijk Gewest. 

Eventuele transporten voor bijvoorbeeld 

gevangenissen en woonzorgcentra worden 

uitgevoerd door de firma Medista. Die kosten zijn 

evenmin ten laste van Defensie.  

 

 

De totale kostprijs van de steun aan de 

vaccinatiecentra, waarin het Militair Hospitaal het 

grootste aandeel heeft, bedroeg 3.811.000 euro 

voor 2021. Deze uitgaven werden gedekt met 

kredieten uit de begroting van Defensie. 

 

13.03  Peter Buysrogge (N-VA): Notre position a 

toujours été que dans une situation de crise, la 

Défense doit être en mesure d'intervenir là où c'est 

nécessaire. La question est de savoir pendant 

combien de temps une telle situation peut se 

prolonger. Faudra-t-il également faire appel à la 

Défense lors d'une prochaine campagne de 

vaccination? 

 

13.03  Peter Buysrogge (N-VA): We hebben altijd 

gezegd dat in een crisissituatie Defensie moet 

kunnen inspringen waar nodig. De vraag is hoe lang 

een dergelijke situatie kan blijven aanslepen. Moet 

Defensie ook worden ingezet voor een volgende 

vaccinatiecampagne?  

 

L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

14 Questions jointes de 

- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "Le coup d'État au Burkina Faso" 

(55024488C) 

- Guillaume Defossé à Ludivine Dedonder 

14 Samengevoegde vragen van 

- Theo Francken aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De staatsgreep in Burkina Faso" 

(55024488C) 

- Guillaume Defossé aan Ludivine Dedonder 
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(Défense) sur "Le coup d'État au Burkina Faso et 

l'entraînement des forces armées burkinabè par 

la Belgique" (55024518C) 

 

(Defensie) over "De staatsgreep in Burkina Faso 

en de training van de Burkinese troepen door 

België" (55024518C) 

 

14.01  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Après 

deux autres pays africains, le Burkina Faso, 

membre du G5 Sahel sous forte pression djihadiste, 

subit à son tour un coup d'État.  

 

La Belgique a participé à la formation de militaires 

burkinabé et, il y a un an, l'Agence belge de 

développement remettait aux forces de sécurité du 

matériel pour 1 milliard de francs CFA (véhicules 

blindés, ambulances, équipements tactiques et 

d’intervention, etc.).  

 

 

Qui sont les putschistes? Est-il possible que nous 

les ayons entraînés et fournis en matériel? Quels 

liens la Défense belge a-t-elle avec les forces de 

sécurité burkinabè et comment ces liens pourraient-

ils contribuer à un retour à l'ordre constitutionnel? 

Ce coup d'État modifiera-t-il notre présence au 

Burkina Faso? Qu'en est-il de la sécurité de nos 

diplomates sur place? 

 

14.01  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Na twee 

andere Afrikaanse landen werd er nu ook in Burkina 

Faso, dat lid is van de G5 Sahel die onder grote 

djihadistische druk staat, een staatsgreep gepleegd.  

 

Ons land heeft deelgenomen aan de opleiding van 

de Burkinese militairen en een jaar geleden heeft 

het Belgische ontwikkelingsagentschap de 

veiligheidstroepen materieel ter waarde van 

1 miljard CFA-frank (pantservoertuigen, 

ambulances, tactische en interventie-uitrusting, 

enz.) geleverd. 

 

Wie zijn die putschisten? Is het mogelijk dat wij hen 

hebben getraind en materieel hebben geleverd? 

Welke banden heeft de Belgische Defensie met de 

Burkinese veiligheidstroepen en hoe zouden die 

banden kunnen bijdragen tot een terugkeer naar de 

constitutionele orde? Zal die staatsgreep onze inzet 

in Burkina Faso wijzigen? Hoe zit het met de 

veiligheid van onze diplomaten ter plaatse?  

 

14.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): La présence militaire belge au Burkina 

Faso se limite actuellement au personnel de 

sécurité de l'ambassade. Ces personnes n'ont pas 

été impliquées dans les événements qui ont mené 

au coup d'État. Aucun incident n'a été signalé les 

concernant. 

 

Il n'y a pas d'incidence sur les opérations en cours, 

mais il a été décidé de suspendre les opérations 

prévues pour 2022. 

 

14.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

De Belgische militaire aanwezigheid in Burkina 

Faso is momenteel beperkt tot het 

veiligheidspersoneel van de ambassade. Deze 

mensen waren niet betrokken bij de gebeurtenissen 

die tot de staatsgreep hebben geleid. Er werd wat 

hen betreft geen enkel incident gemeld. 

 

Er is geen impact op de lopende operaties, maar er 

werd beslist om de geplande operaties voor 2022 

op te schorten. 

 

(En français) La Défense n'a reçu aucune demande 

des Affaires étrangères pour renforcer l'équipe de 

sécurité DAS sur place, ni pour contribuer à une 

évacuation de ressortissants. 

 

Les informations concernant l'identité des 

putschistes et leur passé sont classifiées, je ne 

pourrais donc communiquer à ce sujet. 

 

(Frans) Defensie heeft van Buitenlandse Zaken 

geen vraag ontvangen om het DAS-veiligheidsteam 

ter plaatse te versterken, noch om te helpen bij een 

evacuatie van onderdanen. 

 

De informatie over de identiteit van de coupplegers 

en hun achtergrond is geheim, zodat ik hierover 

niets kan zeggen. 

 

14.03  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): Les 

coups d'État successifs en Afrique de l'Ouest sont 

préoccupants, d'autant qu'ils s'inscrivent dans un 

contexte de menace djihadiste. Nous devons 

investir dans le développement économique, la paix 

sociale et l'établissement de relations d'égalité entre 

nos pays. J'espère que nous n'avons pas participé 

à la formation des troupes putschistes au Burkina 

Faso.  

 

14.03  Guillaume Defossé (Ecolo-Groen): De 

opeenvolgende staatsgrepen in West-Afrika baren 

ons zorgen, temeer daar ze plaatsvinden tegen de 

achtergrond van de jihadistische dreiging. We 

moeten investeren in de economische ontwikkeling, 

sociale vrede en de totstandbrenging van 

gelijkwaardige betrekkingen tussen onze landen. Ik 

hoop dat we niet aan de training van de 

coupplegers in Burkina Faso deelgenomen hebben. 

 

L'incident est clos. Het incident is gesloten. 
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15 Questions jointes de 

- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) 

sur "Le site Gunfire Brasschaat" (55024491C) 

- Ellen Samyn à Ludivine Dedonder (Défense) sur 

"Le site Gunfire Brasschaat" (55024643C) 

 

15 Samengevoegde vragen van 

- Theo Francken aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De Gunfire Brasschaat" 

(55024491C) 

- Ellen Samyn aan Ludivine Dedonder (Defensie) 

over "De Gunfire Brasschaat" (55024643C) 

 

15.01  Ellen Samyn (VB): Il se murmure que les 

premières pièces des collections du Site Gunfire de 

Brasschaat seront transportées vers le musée de 

Bastogne cette année. En 2023, le musée d'Ypres 

accueillera une partie des collections.  

 

Est-il exact que ce déménagement aura lieu plus tôt 

que prévu? Quels sont les projets d'affectation du 

Site Gunfire de Brasschaat, qui est tout de même le 

berceau de l'artillerie belge et qui détient le plus 

ancien avion militaire du pays? Cette situation n'est-

elle pas injuste pour les bénévoles qui travaillent sur 

ce site? 

 

15.01  Ellen Samyn (VB): Naar verluidt zouden dit 

jaar de eerste museumstukken van het 

Gunfiremuseum van Brasschaat verhuizen naar het 

museum van Bastogne. In 2023 wordt een deel 

ondergebracht in het museum van Ieper.  

 

Klopt het dat de verhuis sneller zal gebeuren? Wat 

zijn de plannen voor het Gunfiremuseum in 

Brasschaat, als bakermat van de Belgische artillerie 

en met het oudste militaire vliegtuig van het land? Is 

die toestand niet onrechtvaardig voor de vrijwilligers 

daar? 

 

15.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): La décision de quitter le site de 

Brasschaat au profit de celui d'Ypres a été prise 

dans le cadre du plan stratégique du World 

Heritage Institute (WHI) et compte tenu du mauvais 

état des bâtiments de Brasschaat par rapport aux 

entrepôts plus modernes d'Ypres. La commune de 

Brasschaat rachètera le site en 2024 et recevra 

également quelques pièces en prêt. Le WHI 

poursuivra ses projets pour le site d'Ypres. Les 

projets muséaux de la commune de Brasschaat ne 

sont toujours pas très clairs. 

 

15.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

De beslissing om de site in Brasschaat te verlaten 

ten voordele van de site in Ieper werd genomen in 

het kader van het strategisch plan van het World 

Heritage Institute (WHI) en op basis van de slechte 

staat van de gebouwen in Brasschaat en de 

modernere loodsen in Ieper. De gemeente 

Brasschaat zal de betrokken site in 2024 aankopen 

en krijgt ook enkele stukken in bruikleen. Het WHI 

gaat door met de plannen voor de site in Ieper. De 

museale plannen van de gemeente Brasschaat zijn 

nog altijd niet zo heel duidelijk. 

 

Le double projet Ypres-Kemmel racontera l'histoire 

des conflits postérieurs à 1945 jusqu'à aujourd'hui, 

Kemmel se concentrant sur la guerre froide et 

Ypres sur la collection de véhicules. À cette fin, un 

accord de coopération a été conclu entre la 

Défense et le WHI. Les notes conceptuelles 

internes constituent une première amorce. 

Plusieurs volontaires du site actuel Gunfire, 

principalement ceux affectés aux chars, ont déjà 

indiqué qu'ils se rendraient à Ypres. Les volontaires 

qui s'occupent de l'artillerie ne souhaitent pas faire 

le déplacement. 

 

Het dubbelproject Ieper-Kemmel zal het verhaal 

brengen van de post-1945-conflicten tot vandaag, 

met voor Kemmel een focus op de Koude Oorlog en 

voor Ieper op de voertuigencollectie. Hiervoor wordt 

een samenwerkingsakkoord afgesloten tussen 

Defensie en het WHI. De interne conceptnota's 

vormen de eerste aanzet. Enkele vrijwilligers van de 

huidige Gunfiresite, vooral die van de tanks, hebben 

reeds aangegeven mee de overstap naar Ieper te 

zullen maken. De vrijwilligers van de artillerie 

wensen de overstap niet te maken. 

 

15.03  Ellen Samyn (VB): Nous ne devons pas 

nous faire d'illusions: Brasschaat devra se contenter 

de miettes. Il semble pourtant logique que les 

pièces uniques restent là-bas. De plus, la 

communication entre la commune et le WHI est 

problématique. Le WHI adopte même un langage 

agressif envers les volontaires. En outre, il n'est pas 

encore certain que le site d'Ypres convienne à 

l'artillerie. 

 

15.03  Ellen Samyn (VB): We moeten ons geen 

illusies maken, Brasschaat zal met kruimels 

achterblijven. Het lijkt nochtans logisch dat de 

unieke stukken daar blijven. De communicatie 

tussen de gemeente en het WHI verloopt ook 

stroef. Het WHI gebruikt zelfs agressieve taal 

tegenover de vrijwilligers. Bovendien is het nog niet 

zeker dat de site in Ieper wel geschikt is voor de 

artillerie.  
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L'incident est clos. 

 

Het incident is gesloten. 

 

La réunion publique de commission est levée à 

12 h 50. 

 

De openbare commissievergadering wordt gesloten 

om 12.50 uur. 

 

 


